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W JAKIM STANIE 
SĄ PAWILONY 
HANDLOWE?
  Dzięki nim odpisy na fundusz remontowy 
są niższe. Przynoszą spółdzielni 6 mln zł 
przychodu rocznie, jednak większość z nich 
wymaga gruntownego remontu. Analizę 
stanu technicznego szesnastu pawilonów 
przygotował Zarząd dla członków Rady 
Nadzorczej. Materiał prezentuje również 
optymalne rozwiązania w zakresie dalsze- 
go funkcjonowania pawilonów.

Czytaj strona 7.

MIESZKAŃCY 
WYSTAWILI OCENĘ 
SPÓŁDZIELNI
  Badanie satysfakcji już na stałe zagościło       
w kalendarzu MSM „Energetyka”. Ocena ja- 
kości usług świadczonych przez spółdziel- 
nię przeprowadzana została po raz czwarty. 
  W tym roku średnia ocena satysfakcji - ba- 
danej w skali od 1 do 4 - wzrosła minimalnie          
z 3,09 do 3,12, jednak aż cztery osiedla 
uzyskały słabsze wyniki niż przed rokiem. 
  Najlepiej spółdzielnię wciąż oceniają miesz- 
kańcy Idzikowskiego. Największa poprawa 
nastąpiła na Stegnach Północ, które z roku 
na rok uzyskuje lepsze oceny i z ostatniego 
miejsca w 2011 roku awansowało na drugie. 
Najwyższe oceny mieszkańcy wystawili w ka- 
tegorii porządek, najniżej oceniono konku- 
rencyjność opłat.
  Na podstawie zebranych odpowiedzi przy- 
gotowano analizę poziomu satysfakcji z pra- 
cy poszczególnych osiedlowych administra- 
cji, jak i rekomendacje odnośnie usprawnień 
w  działaniach spółdzielni. 
Szczegółowa analiza:  strony 5-6. 

ZAMÓWIENIA 
WEDŁUG NOWEGO 
REGULAMINU
    Rada Nadzorcza uchwaliła nowy Regulamin 
udzielania zamówień na roboty budowlane, 
dostawy i usługi. Główną zmianą jest wpro- 
wadzenie w „Energetyce” listy rekomendowa- 
nych firm. Podwykonawcy, którzy wykazali się 
rzetelnie zrealizowanymi pracami i dostaną 
rekomendacje organów spółdzielni, będą mo- 
gli liczyć na łatwiejszy dostęp do kolejnych za- 
mówień od spółdzielni.

 Więcej: strona 6.

W NUMERZE TAKŻE:
✦ STAŁA RUBRYKA:  Z ŻYCIA  OSIEDLI - CZYM AKTUALNIE ZAJMUJĄ SIĘ 
    ADMINISTRACJE I RADY OSIEDLI.
✦ GAZETA WYBORCZA CHWALI „ENERGETYKĘ” ZA BRAK OGRODZONYCH BLOKÓW.
✦ RYSZARD DZIALUK NOWYM PRZEWODNICZĄCYM RADY NADZORCZEJ.
✦ ZAKOŃCZYŁY SIĘ ZEBRANIA OSIEDLOWE.
✦ SENIORZE - GRAJ W KARTY!
✦ CYKL KORZENIE  MOKOTOWA:  MIASTO OGRÓD CZERNIAKÓW.

Warszawa w kwiatach i zieleni

Już po raz 32. organizowany jest 
konkurs na najpiękniej ukwiecony 
balkon i ogródek, ale także zieleń 
wokół całego budynku, czy tereny 
ogólnodostępne. Zgłoszenia do 
konkursu przyjmowane są do końca 
czerwca. 
W zainicjowanym jeszcze przez 
Stefana Starzyńskiego konkursie, 
mieszkańcy i tereny zielone 
administrowane przez „Energetykę” 
odnosili już w przeszłości sukcesy. 
Jak będzie w tym roku?  Namawiamy 
do zgłaszania swoich zielonych oaz,        
a także terenów osiedlowych.
O konkursie piszemy na str. 11.

REKLAMA W M6 
JUŻ ZA 100 ZŁ! 

ZAMÓW OGŁOSZENIE MODUŁOWE 6x5 cm 
I DOTRZYJ DO 19 200 MIESZKAŃ NA MOKOTOWIE. 

Kontakt: m6@msmenergetyka.pl,  600 38 33 34.
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M6. Ukazuje się od 1996  roku. 
Wydawca: Międzyzakładowa Spółdzielnia 
Mieszkaniowa  „Energetyka”.
Adres redakcji: ul. Zwierzyniecka 8A,  
00 - 719 Warszawa. Tel. 22 841 60 11.
Strona internetowa spółdzielni: 
www.msmenergetyka.pl.

Kontakt do redakcji: m6@msmenergetyka.pl, 
tel. 600 38 33 34.
Nakład: 19 200.  ISSN 1508-9266.
Redaktor naczelny: Mariusz Ilnicki.
Artykułów niezamówionych nie zwracamy. 
Redakcja zastrzega sobie prawo do redagowania     
i skracania nadesłanych tekstów.

Za treść reklam, ogłoszeń i artykułów sponsoro- 
wanych redakcja nie odpowiada.
Najbliższe dyżury redakcyjne: 4 i 18 maja oraz         
1 i 14 czerwca o godz. 19  w siedzibie spółdzielni. 
Na początku czerwca ukaże się specjalne wydanie 
M6 - Informator na Walne. Następny numer  M6 
ukaże się w drugiej połowie sierpnia.

Z ŻYCIA SPÓŁDZIELNI

✦  Walne Zgromadzenie Członków 13 czerwca
Do 29 maja członkowie oraz organy spółdzielni 
mogą zgłaszać projekty uchwał, kandydatów do 
Rady Nadzorczej i żądania zamieszczenia ozna- 
czonych spraw w porządku obrad Walnego Zgroma- 
dzenia. Odpowiednie wnioski należy złożyć w sie- 
dzibie biura Zarządu przy ul. Zwierzynieckiej 8A. 
Sprawozdania i projekty uchwał będą wyłożone            
w siedzibie spółdzielni w administracjach  oraz na 
stronie internetowej.

✦ Licytacje mieszkań
Zarząd MSM „Energetyka” informuje o zaplanowa- 
nych licytacjach trzech mieszkań znajdujących się           
w zasobach spółdzielni przy ulicach Kaukaskiej, 
Batumi i św. Bonifacego. Licytacje odbędą się w bu- 
dynku Sądu Rejonowego dla Warszawy  Mokotowa 
przy ul. Ogrodowej 51A  w terminach 22 maja, 1 i 15 
czerwca. Szczegółowe informacje odnośnie 
licytowanych mieszkań zamieszczone są na stronie 
internetowej spółdzielni i u komorników.

✦ Dyżury członków Rady Nadzorczej
W każdy pierwszy wtorek miesiąca dyżuruje członek 
Rady Nadzorczej. Dyżur odbywa się w siedzibie 
spółdzielni przy ul. Zwierzynieckiej 8A  w godzinach 
16.30-18.00. Najbliższe terminy:  5 maja - Zbigniew 
Kozłowski oraz 2 czerwca -  Stanisław Kowalczyk.

✦ Śledź spółdzielnię w Internecie
 Bieżące informacje i dostęp do materiałów z życia 
spółdzielni możliwy jest na stronie internetowej  
www.msmenergetyka.pl. Dostęp do części 
materiałów wymaga posiadania konta użytkownika, 
które założyć może każdy członek spółdzielni                  
w swojej administracji osiedla. Informacje dotyczące 
poszczególnych osiedli zamieszczane są na 
stronach dedykowanych osiedlom - linki znajdują 
się na stronie głównej spółdzielni.

   Komisja statutowa zakończyła prace nad przygotowaniem propozycji zmian 
statutu spółdzielni, które zostaną zaprezentowane na czerwcowym Walnym 
Zgromadzeniu Członków. Przedstawiciele komisji uczestniczyli w zebraniach 
osiedlowych, podczas których zaprezentowali efekt swoich działań i szczegó-
łowe projekty uchwał, które będą przedmiotem głosowania na WZCz.
   Finalnie propozycje zmian obejmują sześć obszarów.  To: zmiana przepisów 
niezgodnych z prawem; kwestie pełnomocnictwa udzielanego na WZCz; powo- 
ływanie i odwoływanie członków organów samorządowych (w szczególności 
oświadczenia składane przez kandydatów); rady domów i zebrania domowe na 
terenach o nieuregulowanym stanie prawnym gruntów; gospodarka finansowa 
spółdzielni, kompetencje organów spółdzielni w zakresie inwestycji. Przygo- 
towano osiem projektów uchwał, które zostaną poddane głosowaniu podczas 
WZCz. W czterech przypadkach komisja przygotowała dwa warianty uchwały           
i pozostawiła członkom decyzję o przyjęciu określonego rozwiązania. Tak jest 
np. w kwestii pełnomocnictw - w głosowaniu zostanie wybrany albo zapis pozo- 
stawiający możliwość udziału przez pełnomocników w WZCz, albo nastąpi zmia- 
na statutu dopuszczająca wyłącznie osobisty udział.
   Propozycje zmian wraz z uzasadnieniami, projekty uchwał oraz prezentacja 
przedstawiana na zebraniach osiedlowych zamieszczone są na stronie interne- 
towej spółdzielni pod adresem www.msmenergetyka.pl (dostępne jedynie dla 
członków posiadających konto), a także w siedzibie spółdzielni oraz we wszyst- 
kich administracjach osiedli. Na stronie internetowej zapoznać można się rów- 
nież z całym przebiegiem prac komisji statutowej oraz uwagami zgłoszonymi 
przez członków w trakcie konsultacji przeprowadzonych w zeszłym roku. 

WAŻNE TELEFONY
Zarząd spółdzielni MSM „Energetyka”:
ul. Zwierzyniecka 8A, 00-719 Warszawa. Centrala: 22 841 60 11.
Dział członkowsko-mieszkaniowy: 22 841 60 10.
Dział rozliczeń z członkami: 22 841 60 11 wewn. 234.
Dział inwestycji: 22 840 53 39.
AO Bernardyńska, ul. Bernardyńska 25, 02-904 Warszawa: 22 841 90 37.
AO Idzikowskiego: ul. Bartoszka 1. 00-710 Warszawa. 22 840 29 25, tel.
w sprawach awaryjnych: 512 668 719.

AO Sadyba: ul. Konstancińska 3, 02-942 Warszawa: 22 642 98 42.
AO Sielce: ul. Zwierzyniecka 8B, 00-719  Warszawa: 22 841 38 86.
AO Stegny Południe: ul. Portofino 8, 02-762 Warszawa: 22 842 00 41.
AO Stegny Północ: ul. Czarnomorska 11, 02-759  Warszawa: 22 842 02 29.
AO Stegny Rożek: ul. Burgaska 2/4, 02-758 Warszawa: 22 858 17 97.

Kompletny spis telefonów do poszczególnych działów w administracjach 
znaleźć można na stronach internetowych osiedli, na które najłatwiej trafić 
poprzez stronę główną spółdzielni (www.msmenergetyka.pl) klikając w za- 
kładkę „Osiedla”.

PROPOZYCJE ZMIAN STATUTU 
JUŻ GOTOWE

Gazeta Wyborcza chwali „ENERGETYKĘ”
   „Gazeta Wyborcza” opisała MSM „Energetyka” jako przykład zarządzania tere- 
nami bez grodzonych osiedli. Spółdzielnia została pokazana w kontraście do 
opisywanego szeroko przez gazetę nowego osiedla na Żoliborzu, wokół którego 
deweloper chciał postawić ponad dwumetrowy mur. „Energetyka jest jedną               
z największych spółdzielni na Mokotowie. I też jedną z nielicznych w mieście, 
gdzie nie ma płotu wokół ani jednego bloku - i to zarówno tych powstałych jesz- 
cze w czasach wczesnego Gierka, jak i przy inwestycjach z ostatnich lat” - czyta- 
my w artykule. 
Materiał pt.  „Blokowisko bez żadnego płotu? To w Warszawie możliwe” został 
opublikowany w „Gazecie Stołecznej” 2 kwietnia. Całą treść artykułu poświęco- 
nego „Energetyce” można znaleźć na stronie internetowej spółdzielni.

M.I.
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W rubryce są prezentowane najważniejsze 
wydarzenia, bieżące działania, sprawy do roz- 
wiązania oraz relacjonowana jest aktywność 
wszystkich administracji i rad osiedli.

BERNARDYŃSKA
Rada Osiedla podjęła uchwały w zakresie ko- 
rekty planu remontów, propozycji podziału 
nadwyżki bilansowej wypracowanej przez 
osiedle ubiegłym roku i wytycznych do pro- 
gramu rewitalizacji terenów ogólnoosiedlo- 
wych. Na zlecenie administracji zewnętrzna 
firma przeprowadziła okresową pięcioletnią 
kontrolę  budynków  zgodnie z przepisami 
prawa budowlanego. Zalecenia pokontrolne 
będą stanowiły podstawę ustalenia hierarchii  
ważności prac  remontowych  dla danej nieru- 
chomości. 
Trwają prace remontowe. W pierwszej poło- 
wie kwietnia zakończyły się działania moder- 
nizacyjne parteru w budynku Bernardyńska 
21, takie same prace zostaną teraz wykonane        
w budynku Bernardyńska 1A. Administracja 
prowadzi działania zmierzające do posta- 
wienia altany śmietnikowej przy budynku 
Bernardyńska 2.
Rozpoczęła się również realizacja ostatniego 
etapu prac modernizacyjnych na placu za- 
baw. Prace  potrwają do  końca maja i  w tym 
czasie plac będzie zamknięty.

IDZIKOWSKIEGO
Administracja osiedla na bieżąco realizuje 
plan remontów i konserwacji osiedla. W ostat- 
nim czasie zakończono prace porządkowe na 
terenie osiedla po zimie, przeprowadzono 
malowanie pomieszczeń ogólnego użytku: 
piwnic, suszarni, wózkowni, postawiono też 
m.in.  pergolę przy altanie śmietnikowej przy 
ul. Kozłowskiej 1. 
Na placu zabaw uruchomiona została fon- 
tanna oraz przeprowadzono bieżącą kon- 
serwację sprzętów na placu i siłowni zew- 
nętrznej. Trwają przygotowania do zajęć, ja- 
kie będą prowadzone na osiedlowych tere- 
nach sportowych przez instruktora w ramach 
budżetu partycypacyjnego.
 Jak na każdym osiedlu, jest to czas podsumo- 
wywania działań przeprowadzonych w ka- 
dencji 2014/2015 i zebrania osiedlowego 
(odbyło się 22 kwietnia). Priorytetem Rady 
Osiedla pozostaje mobilizowanie Zarządu do 
intensyfikacji działań w zakresie regulacji 
stanu prawnego gruntów osiedla.

SADYBA
Rozpoczęły się roboty remontowe ze środ- 
ków ogólnoosiedlowych polegające na moder- 
nizacji chodnika pomiędzy ul. Bonifacego           
a Sobieskiego 72A. Prowadzone są również 
prace remontowe polegające na wymianie in- 
stalacji WLZ w dziesięciu budynkach osiedla. 
Administracja przygotowuje materiały prze- 
targowe na wykonanie linii oświetleniowych 
wewnętrznych. W marcu, zostały zakończo- 
ne prace z branży sanitarnej w kilku budyn- 
kach.
Łącznie w pierwszym kwartale przeprowa- 
dzono osiemnaście postępowań przetargo- 
wych: szesnaście w administracji i dwa w Za- 
rządzie.
Na osiedlu zasadzono ponad 50 drzew,                
w  większości kilku gatunków klonów.
Uchwalona została korekta planu remonto- 
wego w zakresie odpisów na fundusz remon- 
towy dla budynku Konstancińska 3A i Kon- 
stancińska 3B oraz w zakresie rzeczowym dla 
18 budynków. Ponadto Rada Osiedla przyjęła 
sprawozdanie administracji z wykonania pla- 
nu finansowo-gospodarczego za 2014 rok. 
Zebranie osiedlowe odbyło się  25 kwietnia.

SIELCE
W osiedlu wykonano całość zaplanowanych 
na pierwszy kwartał prac remontowych. Jako 
ostatnie z przewidzianych prac zakończono 
wymianę instalacji WLZ, tablic administra- 
cyjnych i mieszkaniowych oraz instalacji        
oświetlenia w budynku przy ul. Sobieskiego 
114. W maju w tym budynku zostanie wymie- 
niona winda. 
Rozpoczęto kolejne prace: wymianę instalacji 
elektrycznych w budynku Czerniakowska 30  
i remonty balkonów w budynku Czerniakow- 
ska 40. W maju rozpoczną się kolejne re- 
monty balkonów - bloki Czerniakowska 20          
i 24. W realizacji jest też umowa na budowę 
przyłącza wodociągowego i wymianę zesta- 
wu hydroforowego w budynku Czerniakow- 
ska 38. Ponadto poszerzono w kilku miej- 
scach ulice osiedlowe oraz utwardzono teren 
stwarzając możliwość parkowania dla około 
35 samochodów. Dalsze działania w sprawie 
modernizacji infrastruktury osiedlowej umoż- 
liwia uchwała podjęta 14 kwietnia przez 
zebranie osiedlowe. Mieszkańcy upoważnili 
Radę Osiedla do kontynuacji prac w tym za- 
kresie. Środki pochodzić będą z nadwyżki 
bilansowej Zarządu. 

STEGNY POŁUDNIE
Jedną z najważniejszych i najciekawszych in- 
westycji, którą przeprowadzi administracja, 
będzie uruchomienie zdalnego systemu od- 
czytu wodomierzy. Dzięki temu drogą radio- 
wą, bezpośrednio do administracji będą 
spływały dane dotyczące wodomierzy budyn- 
kowych głównych. W najbliższym czasie 
zmiany takie obejmą budynki mieszkalne 
przy ul. Bonifacego 66, 68, 70. Z dziesięciu 

zaplanowanych na ten rok przez administra- 
cję najważniejszych przetargów, już osiem 
zakończono pomyślnie, w tym przeprowa- 
dzono przetarg na firmę, która będzie odpo- 
wiadać za koszenie trawników - wybrano fir- 
mę Remondis. Zgodnie z najnowszymi prze- 
pisami, wszystkie miejsca parkingowe dla 
osób niepełnosprawnych zostały dostoso- 
wane do obowiązującego prawa.
Rada Osiedla podjęła decyzję o sfinansowa- 
niu z pieniędzy uzyskanych z nadwyżki bilan- 
sowej Zarządu sztucznej nawierzchni na bo- 
isku do piłki nożnej znajdującym się na tere- 
nie sportowo-rekreacyjnym przy ul. Maltań- 
skiej. Na boisku do końca kwietnia stanie 
także letnia kawiarnia zlokalizowana w namio- 
cie. Umowa z najemcą, oprócz korzyści dla 
mieszkańców korzystających z obiektu, przy- 
niesie dochód umożliwiający finansowanie 
konserwacji i utrzymania całego obiektu (wię- 
cej o zmianach na boisku piszemy na stronie 
11). 
Przeprowadzono spotkania z przedstawicie- 
lami mieszkańców nowych budynków przy 
ul. Egejskiej i ul. Bonifacego w sprawie m.in. 
przeglądów  gwarancyjnych oraz organizacji 
ruchu pobliskiego skrzyżowania. 

STEGNY PÓŁNOC
Najważniejszym wydarzeniem w osiedlu            
w ostatnim czasie jest rozpoczęcie moder- 
nizacji pasażu przy pawilonie Soczi 6. Prace 
polegają na wymianie zniszczonej nawierz- 
chni chodnika z płytek oraz z asfaltu na 
nawierzchnię z ozdobnej kostki. 
Zostały rozstrzygnięte przetargi na wymianę 
obróbek blacharskich, remonty klatek scho- 
dowych, węzłów cieplnych, elewacji nadbu- 
dówek, oraz remont elewacji pawilonu War- 
neńska 6. Ponadto zakończono prace konser- 
wacyjne zabawek na integracyjnym placu 
zabaw dla dzieci, m.in. wymieniono piasek 
we wszystkich piaskownicach.
Rada Osiedla przyjęła sprawozdanie admi- 
nistracji osiedla za rok 2014 oraz omówiła 
korektę zmian planu remontów balkonów          
i loggi na bieżący rok. Na zebraniu osie- 
dlowym 16 kwietnia m.in. wybrano pięciu no- 
wych członków do Rady Osiedla.

STEGNY ROŻEK
W osiedlu kontynuowane są działania doty- 
czące wymiany instalacji gazowej. Proces jest 
na różnych etapach, w zależności od bu- 
dynku. Drugim istotnym elementem w zakre- 
sie prac administracji jest modernizacja 
trzech placów zabaw znajdujących się na 
osiedlu. 
Rada Osiedla zajmowała się  m.in. kwestią 
pawilonu handlowego przy ul. Burgaskiej 2/4 
- stanem technicznym budynku  i współpracą 
z najemcami. 20 kwietnia przeprowadzono 
zebranie osiedlowe.

Z ŻYCIA 
OSIEDLI

zebr. M.I.
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W SPÓŁDZIELNI PRZEPROWADZONO KOLEJNE BADANIE SATYSFAKCJI MIESZKAŃCÓW 

TROCHĘ LEPIEJ I TROCHĘ... GORZEJ
   Wybrani losowo mieszkańcy spółdzielni otrzymali do wypełnienia 
ankiety z pytaniami na temat jakości pracy administracji. Badanie mia- 
ło na celu opisanie poziomu satysfakcji z usług, jakie spółdzielnia 
realizuje na rzecz mieszkańców. Przeprowadzone już czwarty raz 
badanie pokazuje jak mieszkańcy oceniają działania prowadzone 
przez spółdzielnię 
oraz jakie zmiany 
zachodzą w sto- 
sunku do ubiegłego 
roku. Podobnie jak 
w poprzedniej edy- 
cji pytania dotyczy- 
ły pięciu obszarów: 
obsługi mieszkań- 
ców przez admini- 
strację osiedla, roz- 
liczeń i opłat, po- 
rządku, remontów   
i ogólnego pozio- 
mu zadowolenia 
mieszkańców    po- 
szczególnych
osiedli. W tym roku 
do ankiety dołą- 
czono dodatkowe 
pięć pytań na te- 
mat parkingów. 
   „Przeprowadzone badanie pozwala stwierdzić, że mieszkańcy są  
zadowoleni z usług świadczonych na ich rzecz przez administracje 
osiedli. Średnia ocena ogólnego poziomu zadowolenia, badanego         
w skali  od 1 do 4 wyniosła w obecnej edycji 3,12 pkt. i wzrosła w po- 
równaniu z ubiegłym rokiem (z poziomu 3,09)” - czytamy w raporcie 
podsumowującym badania.
     Jak swoje administracje ocenili mieszkańcy poszczególnych osiedli? 
Trzy z nich - Idzikowskiego, Sielce i Stegny Północ - uzyskały wyższe 
oceny niż przed rokiem, pozostałe cztery osiedla oceny niższe. Naj- 
bardziej zadowoleni pozostają mieszkańcy osiedla Idzikowskiego 
(rekordowa ocena na poziomie 3,61). Drugie w kolejności osiedle               
- Stegny Północ (średnia 3,43) - zanotowało zaś największą poprawę  
w stosunku do oceny wystawionej przed rokiem, gdy zajęło piąte 
miejsce. Mieszkańcy tego osiedla systematycznie z roku na rok oce- 

niają  lepiej pracę administracji - w pierwszym badaniu w 2011 roku 
Stegny Północ były bowiem ocenione najniżej.  Odwrotnie sytuacja 
wygląda na Sadybie, gdzie po ubiegłorocznym wzroście obecnie 
nastąpił spadek do poziomu z 2013 roku. W efekcie osiedle to 
uzyskało najniższą ocenę w tegorocznej ankiecie. Spadek odnoto- 

wało także osiedle 
Stegny Rożek, w tym 
przypadku   zadowo- 
wolenie mieszkań- 
ców jest najniższe  
w historii pomiaru 
dla tego osiedla.      
W pozostałych osie- 
dlach, tj. Bernardyń- 
ska, Sielce oraz Ste- 
gny Południe auto- 
rzy raportu okreś- 
lają zmiany jako 
„pozostające w gra- 
nicach błędu statys- 
stycznego”. 
   Podobnie jak w po- 
przednim roku, naj- 
waz ̇niejszym ob - 
szarem wpływają- 
cym na poziom za- 
dowolenia miesz- 

kańców jest „obsługa”. Drugim z rzędu istotnym czynnikiem są „re- 
monty”. Jakość obsługi została oceniona w „Energetyce” na 4,0 (4,1       
w 2014 roku; wszystkie oceny cząstkowe badane były w skali 1-5). 
Najwyższe noty otrzymały osiedla Idzikowskiego i Stegny Północ, ran- 
king zamykają Sadyba i Stegny Południe. Natomiast poziom zado- 
wolenia z polityki remontowej pozostał niezmieniony (3,5). Zdaniem 
trzech piątych badanych (61 proc.) remonty są wykonywane rzetelnie, 
a niemal połowa (48 proc.) uważa, że są wykonywane tam, gdzie ich 
potrzeba jest największa. Pozytywna ocena w tym aspekcie nieco się 
osłabiła - spadek odpowiednio o 5 pkt proc. i 3 pkt. proc. - ale wciąż 
pozostaje na wysokim poziomie. Najwyższą ocenę w tym zakresie 
otrzymało osiedle Idzikowskiego, na drugim końcu sklasyfikowano  
Stegny Rożek.
   W kategorii „informacje i zebrania” uśredniona ocena wyniosła 3,4              
(o 0,1 niżej, niż w zeszłym roku). Najwyżej ten element cenią miesz- 
kańcy Idzikowskiego, najsłabiej Sielce i Stegny Rożek. W tym aspekcie 
dobrze oceniana jest polityka informacyjna spółdzielni, nieco gorzej 
kwestia prowadzenia zebrań. W przypadku „rozliczeń” średnia ocena 
pozostała bez zmian i wynosi 3,5. Również jest ona wypadkową bar- 
dzo wysokiej oceny skrupulatności przygotowywania rozliczeń przez 
administracje i niskiej oceny konkurencyjności opłat - to pytanie, 
podobnie jak w zeszłym roku uzyskało najniższą średnią ocen od 
mieszkańców. Co ciekawe, mimo, że opłaty w spółdzielni są na zbli-
żonym do siebie poziomie na wszystkich osiedlach, ocena ich kon- 
kurencyjności jest bardzo zróżnicowana - od 2,65 na Stegnach Rożek, 
do 3,52 na Idzikowskiego. Interesujący jest również fakt, że lepiej 
poziom opłat oceniają najemcy mieszkań i osoby nie będące człon- 
kami spółdzielni. Na drugim biegunie znajduje się czystość na osie- 
dlach, również niezmiennie oceniana najwyżej - w tym roku średnia 
dla  spółdzielni wyniosła 4,4.
    Jednym z większych problemów „Energetyki” pozostaje kwestia dos- 
tępności miejsc parkingowych (pisaliśmy o tym w M6, nr 1(94)/2015).  

Jak oceniasz działania pracowników spółdzielni? Źródło: „Badanie satysfakcji mieszkańców 
osiedli spółdzielni MSM Energetyka”, 4business&people.
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Dlatego w tym roku mieszkańców osiedli zapytano do- 
datkowo o ich opinie dotyczące potrzeb parkingowych. 
Wyniki tylko potwierdzają problemy spółdzielni w tym 
zakresie. W gospodarstwie domowym co drugiego res- 
pondenta (49 proc.) odczuwa się niedogodności związa- 
ne z brakiem miejsc parkingowych. Jednocześnie - co 
ciekawe -  większość zdaje się akceptować taką sytuację,  
gdyż brak zainteresowania zakupem na własność miej- 
sca parkingowego wyraża aż 70 procent ankietowanych, 
podobny odsetek (63 proc.) nie jest również zaintere- 
sowany wynajmem miejsca postojowego dla swojego 
samochodu. Ankietowani są także przeciwni zwięk- 
szaniu liczby miejsc parkingowych kosztem rezygnacji  
z terenów zielonych.  Taką możliwość dopuszcza 33 
proc. badanych, a 57 proc.  jest przeciwnych. Jeszcze 
bardziej podzieleni okazali się mieszkańcy w sprawie 
budowy parkingów kosztem zwiększenia gęstości zabu- 
dowy - ten sposób ma praktycznie tyle samo zwolen- 
ników co przeciwników (odpowiednio 42 i 41 procent 
ankietowanych). 
   Uciążliwości wynikające z braku bezproblemowego 
pozostawienia samochodu są najczęściej odczuwane na 
osiedlach Sielce (61 proc. odpowiedzi „zdecydowanie 
tak”, co obrazuje rzeczywistą skalę problemu dla wielu 
mieszkańców) i Stegny Północ (60 proc.). Na drugim 
biegunie pod tym względem jest osiedle Idzikowskiego, 
gdzie zaparkowanie samochodu stanowi problem dla 
jedynie  co czwartego mieszkańca.
    Za przeprowadzenie ankiety odpowiadała firma spec- 
jalizująca się w badaniach opinii społecznej. Cały proces 
przebiegał pod nadzorem komisji w skład której weszli 
pracownicy spółdzielni oraz przedstawiciele Rady Nad- 
zorczej. Komisja wylosowała mieszkańców do których 
skrzynek trafiły ankiety. Losowanie - jak i całe ankiety             
- było anonimowe. Za pomocą ponumerowanych kul 
wylosowano numery lokali z każdego z ponad 250 bu- 
dynków spółdzielni do których dostarczono formularze.
   Rośnie zaangażowanie mieszkańców w badanie. W tym 
roku uzyskano 856 wypełnionych kwestionariuszy, co 
oznacza wzrost o jedną piątą w stosunku do roku 2014. 
Wciąż jeszcze jednak ankietę wypełnia zaledwie połowa 
osób, które zostały wylosowane. Ankiety trafiły bowiem 
do 1878 mieszkań, czyli do co dziesiątego lokalu admi- 
nistrowanego przez MSM „Energetyka”. Jedną z re- 
komendacji autorów badania jest - jeśli badania będą 
kontynuowane - rozważenie zmiany metody zbierania 
ankiet.
   Szerszą analizę wyników badania można znaleźć na 
stronie internetowej spółdzielni.

    W spółdzielni obowiązuje  już zmieniony  Regulamin udzielania zamówień 
na roboty budowlane, dostawy i usługi. Znowelizowany dokument utrzy- 
muje dotychczasowe zasady wyboru dostawców usług i towarów.
  Największą zmianą, która wywołała także sporą dyskusję podczas po- 
siedzenia Rady Nadzorczej, jest zapis o utworzeniu przez spółdzielnię listy 
rekomendowanych przedsiębiorców. Firma, by znaleźć się na liście musi  
wcześniej wykonać na rzecz spółdzielni prace zlecone na podstawie wygra- 
nej w przetargu nieograniczonym oraz otrzymać rekomendacje i pozytywne 
opinie od rady domu-nieruchomości, rady osiedla, administracji osiedla          
i Zarządu spółdzielni. Firmie wpisanej na listę będzie można udzielić zamó- 
wienia z wolnej ręki o wartości do 600 tys. zł. 
   - Z naszej perspektywy niewiele się zmienia.  Korzystanie z ofert sprawdzo- 
nych firm i polecanie ich osiedlom praktykujemy od dobrych kilku lat. Wpi- 
sanie listy do regulaminu zamówień jedynie sankcjonuje tą praktykę - mówi 
Grzegorz Engelbrecht, członek Zarządu ds. gospodarki zasobami mieszka- 
niowymi. 
   Umieszczenie listy rekomendowanych firm odbyło się po sporej dyskusji 
wśród członków Rady Nadzorczej. Do tego stopnia, że trzy osoby zgłosiły 
zdanie odrębne, wskazując na kwestie konkurencyjności, równego trakto- 
wania czy odpowiedzialności Rady Nadzorczej za akceptowanie wpisów na 
liście.
  Grzegorz Engelbrecht przypomina też, że od pewnego czasu w spółdzielni 
funkcjonuje przeciwieństwo listy rekomendowanych podmiotów - „czarna 
lista”. Wpisywane na nią były firmy, których usług osiedla powinny się wy- 
strzegać, gdyż nie wypełniły one swoich zobowiązań wobec MSM „Energe- 
tyka”.  - Na szczęście nie mieliśmy w ostatnich latach poważniejszych pro- 
blemów ze zleceniobiorcami. Nasza „czarna lista” dorobiła się raptem 
dwóch pozycji. Przy naszej skali zamówień, to bardzo niewiele - dodaje 
Grzegorz Engelbrecht. 
   W nowej wersji regulaminu wprowadzono również obowiązek uczestnic- 
twa przedstawicieli rad domów-nieruchomości w procedurze przetargów        
i zamówień organizowanych przez administracje. Do tej pory dobrym zwy- 
czajem było zapraszanie przedstawicieli mieszkańców przez administra- 
cje, obecnie staje się to obowiązkiem. 
   Zgodnie z regulaminem, zamówienia w MSM „Energetyka” udzielane są         
w oparciu o jeden z pięciu trybów: przetarg nieograniczony, przetarg ogra- 
niczony, negocjacje z zachowaniem konkurencji, zapytanie o cenę, zamó- 
wienie z wolnej ręki. Regulamin stosuje się do zamówień o wartości 
większej niż 5000 zł. Jeśli przedmiot zamówienia jest niższy niż 600 tys. zł, 
postępowanie przeprowadzane jest w administracji danego osiedla, przy 
kwotach wyższych przeprowadza Zarząd spółdzielni przy udziale kierow- 
nictwa osiedla oraz przedstawicieli rady osiedla.

SALON FRYZJERSKI
damski - męski - dziecięcy

ul.Egejska 15 lok. 1 
(nowe bloki) 

tel. 22 842 09 28 
 pon-pt. 8-20, sob. 8-15

 Co miesiąc nowe promocje! 

ZAMÓWIENIA W SPÓŁDZIELNI 
WEDŁUG ZMIENIONEGO  
REGULAMINU

Reklama

Mariusz Ilnicki
M.I.

http://www.meblopasja.pl/
http://www.meblopasja.pl/
mailto:meblopasja@gmail.com
mailto:meblopasja@gmail.com
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   Spółdzielnia to nie tylko budynki mieszkal- 
ne, ale także usługowe. To, między innymi, 
ich wynajem generuje środki, które następnie 
mogą być wykorzystane na remonty, moder- 
nizację placów zabaw i terenów zielonych. 
Niestety większość z nich jest w złym stanie 
technicznym. 
    MSM „Energetyka” posiada szesnaście pawi- 
lonów usługowych na wszystkich osiedlach,  
z wyjątkiem Idzikowskiego. Najwięcej - pięć, 
jest na Stegnach Północ, cztery na Sadybie, 
trzy na Stegnach Południe, dwa na Sielcach          
i po jednym na osiedlach Bernardyńska i Steg- 
ny Rożek. Najstarszy z nich, zlokalizowany 
na Sielcach przy ul. Gagarina 5, ma już 46 lat. 
Większość powstała w latach siedemdziesią- 
tych ubiegłego wieku. Oprócz pawilonów wol- 
nostojących, cztery osiedla dysponują lokala- 
mi usługowymi w budynkach mieszkalnych.
   Do 2010 roku polityka względem pawilonów 
zakładała maksymalizację zysków przy jak 
najniższych wydatkach na remonty. Nie ozna- 
cza to, że nie interesowano się ich stanem 
technicznym - WZCz już w 2010 roku przyjęło 
uchwałę w sprawie oceny stanu technicznego 
pawilonów. Od tamtego czasu na moderni- 
zację zostało wydanych ponad 3 mln zł. Mi- 
mo to, połowa z szesnastu obiektów kwalifi- 
kuje się do remontu, kapitalnego remontu 
lub nawet do rozbiórki. W  większości pozosta- 
łych wymiany wymagają niektóre instalacje. 
W najgorszym stanie są trzy pawilony na Sa- 
dybie - przy ul. Konstancińskiej 3, Sobieskie- 
go 70B i Sobieskiego 74/78. Również na Sady- 
bie, przy ul. Powsińskiej 25, znajduje się je- 
dyny pawilon po kapitalnym remoncie.

  Zarząd spółdzielni w zaprezentowanej Ra- 
dzie Nadzorczej analizie oszacował, że w ra- 
zie podjęcia decyzji o przeprowadzeniu prac 
remontowych, w zależności od ich zakresu, 
należy się liczyć z kosztami od 1000 zł na 
mkw powierzchni użytkowej, co oznaczałoby 
inwestycję rzędu 10 mln zł, jeśli gruntowny 
remont objąłby wszystkie budynki. Koszt roś- 
nie do 2000 zł w przypadku, gdy remont 
uwzględniałby adaptację pod potrzeby przy- 
szłych użytkowników. Koszty są wysokie, 
gdyż modernizowane lokale muszą spełniać  
wymagające warunki techniczne. W efekcie 
dla lokali będących w najgorszym stanie ko- 
rzystniejszym rozwiązaniem może się oka- 
zać rozbiórka i zastąpienie nowoczesnymi 
obiektami, które opcjonalnie mogłyby łączyć 
funkcje usługowe z mieszkalnymi, tym bar- 
dziej, że znajdują się one na atrakcyjnie poło- 
żonych terenach.  Takie decyzje wymagają jed- 
nak zgody członków danego osiedla wyrażo- 
nej na zebraniu osiedlowym. 
  To decyzje niełatwe, gdyż gruntowny remont, 
czy nowa inwestycja wiąże się z kosztami i do- 
datkowo czasową utratą przychodów z wy- 
najmu. A to znaczące kwoty. W 2015 roku 
spółdzielnia planuje z tytułu wynajmu lokali 
w pawilonach (bez lokali w budynkach miesz- 
kalnych) przychód w wysokości ponad 6 mln 
zł. Sytuację dodatkowo komplikuje fakt, iż 
niektóre pawilony znajdują się na terenach        
o nieuregulowanym stanie prawnym gruntu         
- tak jest na Stegnach Północ i Bernardyńskiej.             
   Z drugiej strony starzejące się lokale o nis- 
kim standardzie są coraz mniej atrakcyjne dla 
potencjalnych najemców. Już obecnie można 

zaobserwować przejściowe problemy ze zna- 
lezieniem zainteresowanych. Oprócz tego ros- 
ną koszty eksploatacji takich budynków. 
   Dlatego, według oceny Zarządu, rozwój ryn- 
ku powierzchni pod wynajem i rosnąca kon- 
kurencja wymuszą na spółdzielni w ciągu naj- 
bliższych lat działania inwestycyjne w obsza- 
rze posiadanych pawilonów. „Najbardziej opty- 
malnym kierunkiem działań technicznych wo- 
bec obiektów usługowo-handlowych jest pod- 
jęcie inwestycji z uwzględnieniem właściwe- 
go zagospodarowania terenu z uwzględnie- 
niem modernizacji infrastruktury osiedlowej” 
- czytamy w opracowaniu Zarządu. 

Reklama

PRZYNOSZĄ PIENIĄDZE, KTÓRE ZASILAJĄ FUNDUSZE REMONTOWE, SAME JEDNAK W WIĘKSZOŚCI 
WYMAGAJĄ MODERNIZACJI

PAWILONY USŁUGOWE NA OSIEDLACH

Będzie przełom w reprywatyzacji?
    Ważne słowa o reprywatyzacji padły z ust prezes Sądu Najwyższej prof. Małgorzaty Gersdorf. 
Z kolei prokurator generalny Andrzej Seremet zalecił, by prokuratorzy z urzędu interesowali się 
reprywatyzacją. Czy te wydarzenia wpłyną na procesy regulacji stanu prawnego gruntów w sto- 
licy, w tym tereny spółdzielni na Stegnach Północ, Południe i Idzikowskiego?
   „Szeroko rozumiana własność prywatna jest święta, dobro publiczne - lekceważone.Wydaje 
się, że nadszedł wreszcie czas, aby się temu przeciwstawić.(...) bardzo brakuje nam rozsądne- 
go i wyważonego podejścia do tego problemu, co widać choćby na tle niewiarygodnej wręcz 
skali roszczeń reprywatyzacyjnych, handlu tymi roszczeniami i pojawiania się wielkiej rzeszy 
spadkobierców” - powiedziała prezes Sądu Najwyższego podczas spotkania z Sędziami Trybu- 
nału Konstytucyjnego. Zaapelowała, by wspólnie rozważyć przyjęte linie orzecznicze w tym za- 
kresie. Słowa profesor Gersdorf są wręcz przełomowe - prezes najważniejszego sądu w Polsce 
stwierdziła, że nie jest dobre absolutne stawianie w orzecznictwie na prymat własności prywat- 
nej nad publiczną. Praktycznie w tym samym czasie Andrzej Seremet podpisał zalecenie, w któ- 
rym nakazuje śledczym szczególne wyczulenie na sprawy związane z reprywatyzacją jak usta- 
nawianie kuratorów, podejrzane transakcje i handel roszczeniami. Wskazał na patologie 
narosłe wokół reprywatyzacji, które mogą naruszać interes społeczny. Prokuratorzy mają 
uprawnienia pozwalające im na czynny udział w postępowaniach reprywatyzacyjnych. 
   Jeśli sądy zaczną uwzględniać dobro wspólne, reprywatyzacja i regulowanie stanu prawnego 
gruntów może nabrać nowego wymiaru. Do konkretnych decyzji droga daleka, ale po latach 
braku refleksji w tym temacie, to ważne sygnały.

M.I.

red., źr. GW

Lokalizacje pawilonów handlowych i biurowych 



	 nr 3/2015 (97)

8!

    Bardzo obszerny był porządek obrad marcowego plenum Rady 
Nadzorczej.  Jej członkowie zajęli się oceną wykonania działań gos- 
podarczych spółdzielni w 2014 r. i porządkiem obrad na najbliższe 
Walne Zgromadzenie Członków.  Ponadto przyjęta została informacja 
o pracach Rady Nadzorczej na zebrania osiedlowe oraz informacja            
o działaniach Zarządu w sprawach terenowo-prawnych.
    Podczas plenum dział inwestycji spółdzielni przedstawił prezen- 
tację odnośnie zamierzeń inwestycyjnych na Sielcach,  w szczegól- 
ności wizualizacje i plan zagospodarowania terenu w rejonie ulic 
Zwierzynieckiej, Melomanów i Nehru (szerzej piszemy o tym na 
stronie 10).  W tym aspekcie przedstawiono też najnowsze propozycje 
m.st. Warszawy dotyczące budowy ul. Czerniakowskiej-bis w sąsiedz- 
twie obecnych i planowanych budynków „Energetyki”.
     Rada zapoznała się z opracowaniem dotyczącym potrzeb inwesty- 
cyjnych na osiedlach w zakresie terenów wspólnych - głównie 
modernizacji dróg i chodników - i planowanych w tym zakresie 

działań.  M.in. na ten cel planowana jest część nadwyżki bilansowej za 
rok 2014 - finalnie zadecyduje o tym WZCz w czerwcu.
   Podczas marcowego plenum Rada Nadzorcza wykluczyła siedmiu 
członków ze względu na zaległości z opłatami i permanentne 
uchylanie się od płatności -  łączna kwota na jaką zalegają wykluczone 
osoby to 150 tys. zł. Wykluczeń dokonano po zapoznaniu się z opi- 
niami działu członkowsko-mieszkaniowego oraz wysłuchaniu zapro- 
szonych na zebranie członków. Rada zaakceptowała  także wykreśle- 
nie 29 członków, którzy utracili prawo do lokalu w spółdzielni.
    Rada Nadzorcza liczy obecnie 22 członków, gdyż w ostatnim czasie 
zmarli Stanisław Pietrzak i Stanisław Sierputowski. Zgodnie ze statu- 
tem na ich miejsce nie będą powoływani nowi członkowie - jest to 
konieczne dopiero jeśli rada liczyłaby mniej niż 18 osób. Pełny, 
24-osobowy skład rada odzyska po wyborach, które będą miały 
miejsce w trakcie czerwcowego WZCz. 

... I OBRADOWAŁA NA POSIEDZENIU W MARCU

    W związku z nagłą śmiercią Stanisława Pierzaka, Rada Nadzorcza wybrała nowego 
przewodniczącego Rady Nadzorczej. Został nim Ryszard Dzialuk, reprezentujący 
osiedle Sielce. Nowy przewodniczący rady od ponad 40 lat mieszka w zasobach spół- 
dzielni, w latach 2002-2009 przez dwie kadencje był członkiem Rady Nadzorczej, 
przewodniczącym komisji organizacyjno-samorządowej i komisji statutowej, która       
w 2007 roku opracowała projekt statutu. Również obecnie jest zaangażowany w prace 
nad zmianami statutu - wchodzi w skład komisji statutowej, która przygotowała 
propozycjami zmian. Na trzyletnią kadencję do Rady Nadzorczej został wybrany              
w czerwcu zeszłego roku.
   W okresie do WZCz, przewodniczący rady postawił sobie za cel dobre przygotowanie          
i przeprowadzenie zebrań osiedlowych, a następnie samego WZCz, ze szczególnym 
uwzględnieniem wypracowania sposobu rozwiązywania przyjętych do realizacji 
wniosków i odniesienie się do zgłaszanych w dyskusji uwag oraz propozycji.  Za istot- 
ne uważa też zaznajomienie członków z propozycjami zmian statutu spółdzielni. 
Zapowiada, że będzie dążył do zmniejszenia i złagodzenia powstałych w środowisku 
części mieszkańców spółdzielni konfliktów.
   Ryszard Dzialuk jest Dyrektorem Biura Nasiennictwa Leśnego, które m.in. kontroluje 

pochodzenie nasion wysiewanych w polskich lasach. 
Biuro działa w strukturach Ministerstwa Środowiska,     
a Ryszard Dzialuk jest jego dyrektorem od momentu 
utworzenia 11 lat temu. W swojej karierze pełnił tak- 
że funkcje Naczelnego Dyrektora Lasów Państwowych 
oraz dyrektora departamentu w Ministerstwie Leśnic- 
twa i Przemysłu Drzewnego.

RADA NADZORCZA 
WYBRAŁA NOWEGO 
PRZEWODNICZĄCEGO...

 ZMARŁ JAN KLUKOWSKI, 
 ZASŁUŻONY DZIAŁACZ MSM „ENERGETYKA”

     25 marca 2015 r. zmarł Jan Klukowski, członek MSM „Energetyka” od 1961 roku, Przewodniczący Rady 
Nadzorczej spółdzielni w latach 1991-1996.  Jan Klukowski był jednym z najstarszych stażem członków spół- 
dzielni. Mimo, że kilkakrotnie zmieniał miejsce zamieszkania, pozostał wierny zasobom MSM „Energetyka”.
    W latach 1967-70  mieszkał przy ul. Fabrycznej 4, następnie do roku 1992 przy ul. Górnośląskiej 1. Oba 
powyższe adresy są na  Powiślu, ale początkowo należały do MSM „Energetyka”. Następnie przeprowadził się 
na powstające osiedle Idzikowskiego. W tym okresie był  przewodniczącym Rady Nadzorczej,  współpracował 
również z Radą Osiedla, często prowadził zebrania osiedlowe. Zdarzyło się nawet -  co do dziś pamiętają 
obecni - że poprowadził zebranie osiedlowe w… mundurze górnika, gdyż akurat wracał z  uroczystości 
branżowej.  W górniczym uniformie świętował także 50-lecie spółdzielni w 2008 roku. W życiu zawodowym  
Jan Klukowski był bowiem związany z górnictwem naftowym.

Był człowiekiem o dużej inicjatywie i sprawnym organizatorem, bardzo zaangażowanym w działania dla dobra spółdzielni. Za swoją działalność 
został odznaczony Krzyżem Kawalerskim Orderu Odrodzenia Polski i Srebrnym Krzyżem Zasługi oraz wyróżniony m.in. medalami Zasłużony    
dla Warszawy,  Zasłużony dla Górnictwa, czy Zasłużony dla Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej. Od 2010 zamieszkał z żoną na Stegnach.
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  Janusz Gajda, obecnie wiceprzewodniczący Rady Osiedla Sadyba, 
otrzymał honorowy tytuł Samorządowiec Spółdzielca w organizowa- 
nym przez Krajową Radę Spółdzielczą oraz miesięcznik „Tęcza Pol- 
ska” konkursie. Nagrodę wręczył Stanisław Rakoczy, podsekretarz 
stanu w Ministerstwie Spraw Wewnętrznych.
   W latach ubiegłych Janusz Gajda był członkiem i przewodniczącym 
Rady Nadzorczej spółdzielni, pełnił także funkcję przewodniczącego    
i zastępcy przewodniczącego Walnego Zgromadzenia Członków,              
a wcześniej przewodniczył Zgromadzeniu Przedstawicieli Członów. 
Na co dzień jest wykładowcą na Politechnice Warszawskiej na wydziale 
Mechanicznym, Energetyki i Lotnictwa.
  Janusz Gajda jest jednym z dwóch wyróżnionych reprezentantów 
spółdzielni mieszkaniowych - oprócz niego nagrodę otrzymał jeszcze 
Andrzej Półrolniczak, prezes RSM Praga. Pozostałe osoby to głównie 
wójtowie, starości i prezydenci miast.
   To już XII edycja konkursu organizowanego przez Krajową Radę 
Spółdzielczą i miesięcznik „Tęcza Polska”. Celem konkursu jest nagra- 
dzanie reprezentantów samorządów lokalnych i spółdzielni, którzy     

w swojej pracy z przychylnością i zrozumieniem patrzą na działalność 
spółdzielni na ich terenach. Honorowy patronat nad konkursem objął 
Stanisław Rakoczy, podsekretarz stanu w Ministerstwie Spraw Wew- 
nętrznych.

JANUSZ GAJDA JEDNYM Z DWÓCH WYRÓŻNIONYCH 
PRZEDSTAWICIELI SPÓŁDZIELNI MIESZKANIOWYCH

NAGRODA OD KRS DLA 
MIESZKAŃCA SADYBY

Reklama

Na temat starej hydroforni na Sielcach, którą czeka na 
nowe życie i zagospodarowanie rozmawiamy z Janu- 
szem Kordelem, kierownikiem administracji osiedla 
Sielce.

M6: Na Sielcach przybył nowy lokal usługowy. To dość 
specyficzne miejsce…
Janusz Kordel:  Tak, mamy do wynajęcia lokal znajdujący  
się w parterowym wolnostojącym budynku po zlikwido- 
wanej hydroforni przy ul. Piaseczyńskiej obok budynków 
Dolna 2A i Belwederska 3. To dość atrakcyjna lokalizacja,      
a zarazem bardzo ciekawy budynek. Powierzchnia lokalu  
to 40 m². Chcemy, by jak najlepiej służył on członkom 
spółdzielni i to w dwojaki sposób - dzięki wynajmowi 
przynosił korzyści z dodatkowych przychodów, ale przede 
wszystkim, by został wykorzystany na działalność 
pożądaną przez okolicznych mieszkańców.
M6: Czy są już jakieś pomysły by go zagospodarować?
JK:  Jesteśmy otwarci na pomysły i sugestie zarówno ze 
strony mieszkańców, jak i potencjalnych najemców. Lokal 
wymaga prac adaptacyjnych, ale dzięki temu może być 
przeznaczony na różnego rodzaju działalność. W admini- 
stracji chętnie przyjmiemy każdą opinię od mieszkańców, 
bo będzie to też sugestią dla potencjalnych zaintereso- 
wanych, czego oczekują okoliczni mieszkańcy.   
M6: Co zatem powinni zrobić mieszkańcy z pomysłem                 
i potencjalni najemcy?
JK:  Po szczegóły zapraszam do mnie, do administracji przy 
Zwierzynieckiej 8B. Jesteśmy otwarci na sugestie i propo- 
zycje. Zapewniam, że każdą rozważmy. Liczymy też, że 
informacja o lokalu rozniesie się  „pocztą pantoflową”, 
dzięki mieszkańcom i czytelnikom M6. 

W sprawie lokalu prosimy kontaktować się z administracją 
osiedla, tel. 22 841 38 86, adm_sielce@msmenergetyka.pl.

Wolny lokal na Sielcach: administracja czeka na propozycje 
mieszkańców i najemców

Nagrodę Januszowi Gajdzie wręcza Stanisław 
Rakoczy, podsekretarz stanu w MSW.
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   „Jeszcze w tym roku rozpocznie się budowa” - relacjonowaliśmy plany miasta 
dokładnie rok temu. Po raz drugi o budowie nowej ulicy na Sielcach napisaliśmy 
pod koniec października. Już wtedy było wiadomo, że żadne prace nie ruszą w naj- 
bliższym czasie. Do ratusza trafiło wówczas sporo uwag odnośnie charakteru 
planowanej drogi, w szczególności bardzo szerokich pasów i kładki dla pieszych, 
która miała powstać między ulicami na wysokości obecnego bazaru. Na poczet  
infrastruktury pod kładkę miasto „wykroiło” nawet potrzebny teren z działki, którą 
spółdzielnia nabyła w wieczyste użytkowanie pod planowany nowy budynek. 
    Teraz okazuje się, że prace ruszą najwcześniej w 2016 roku i zamiast planowa- 
nej kładki, będzie normalne przejście dla pieszych i sygnalizacja świetlna na wyso- 
kości budynku biura Zarządu.
   Kładki zatem nie będzie, ale na Sielcach zmieni się dotychczasowy schemat ruchu 
osiedlowego obejmujący ulice Melomanów i Zwierzynieckiej. Przy ulicy Melomanów 
będzie tylko tzw. „prawoskręt”, podobnie jak od strony północnej ulicy Zwierzy- 
nieckiej, która z kolei nie będzie miała od strony południowej w ogóle połączenia  
z Czerniakowską-bis. Głównym wyjazdem z osiedla stanie się planowana nowa 
ulica Melomanów, która zostanie poprowadzona za już za obecnymi zabudowa- 
niami. W tym miejscu powstać ma większe skrzyżowanie o które będzie opierał 
się wjazd i wyjazd z  tej  części osiedla.
   Zanim jednak do tego dojdzie, mieszkańcy będą musieli uzbroić się w cierpliwość 
i przygotować na niedogodności związane z przebudową ulic. Jeśli tym razem 
miasto dotrzyma deklarowanych terminów, nałożą się na siebie prace drogowe           
i budowa budynku spółdzielni przy ul. Melomanów.

Wyjaśnienie
    W nr 2/2015 (96)  M6  w artykule pt. „Chcą się przyłączyć do Energetyki?” użyliśmy 
mogącego wprowadzać w błąd sformułowania o sytuacji finansowej spółdzielni 
SBM „Pod Kopcem”. Informujemy, że spółdzielnia reguluje swoje zobowiązania na 
bieżąco, zaś w 2013 roku wypracowała 191 tys. zł nadwyżki bilansowej.

CO Z CZERNIAKOWSKĄ-BIS? DOBRZE POWIEDZIANE...

✦ „Autentyczna spółdzielczość pełni ważne funkcje 
społeczne. Powinna krzewić gospodarkę uczciwą             
i ozdrowieńczą w podstępnym morzu globalnej 
gospodarki. Spółdzielczość to prawdziwa 
gospodarka promowaną przez ludzi, którzy chcą 
tylko dobra wspólnego. Dlatego mówię, że dobrze 
robicie – i róbcie tak coraz bardziej – zwalczając 
fałszywe spółdzielnie, które „prostytuują” tak dobre 
imię spółdzielni, by oszukiwać ludzi celami zysku 
sprzecznymi z prawdziwą, autentyczną 
spółdzielczością. Mówię, że dobrze robicie, bo na 
polu, na którym działacie, przyjąć zaszczytną 
fasadę, a realizować cele haniebne i niemoralne, 
często nastawione na wyzyskiwanie pracy albo 
manipulacje rynkowe czy nawet skandaliczną 
korupcję, to poważne, zawstydzające kłamstwo nie 
do przyjęcia. Trzeba z tym walczyć. Ale jak? Tylko 
słowami?  Ideami?  Walczcie przez spółdzielczość 
sprawiedliwą, prawdziwą, która zawsze zwycięża. 
Ekonomia spółdzielcza, jeśli jest autentyczna, jeśli 
ma pełnić silną funkcję społeczną, jeśli ma odegrać 
rolę w przyszłości jakiegoś kraju i każdej wspólnoty 
lokalnej, musi mieć przejrzyste i jasne cele”.

Papież Franciszek podczas spotkania z przed- 
stawicielami włoskiego ruchu spółdzielczego.

✦  „W Sejmie trwają teraz prace nad pakietem ustaw 
spółdzielczych. Mam nadzieję, że posłowie staną na 
wysokości zadania i przygotują ustawy, które 
pozwolą spółdzielniom skuteczniej funkcjonować 
na rynku. A ponieważ - jak powiedziałam - dla mnie 
najważniejsi są ludzie, więc oczekuję, że posłowie 
zadbają o to, że ludzie, czyli członkowie, będą mieli 
realny wpływ na losy spółdzielni. Uważam też, że 
mamy zbyt mały sektor spółdzielczy i, że powinien 
on pełnić znacznie większą rolę w gospodarce                   
i w życiu społecznym. Przyczyną tego stanu są 
zapewne niedostateczne rozwiązania systemowe. 
Musimy pamiętać, że duże podmioty nie rozwiążą 
wszystkich problemów i zawsze pozostanie obszar, 
na którym doskonale może funkcjonować 
spółdzielnia”.

Premier Ewa Kopacz w „Tęczy Polskiej”.

✦  „Pamiętajmy, że spółdzielnie, a więc ich miesz- 
kańcy, finansowo wyręczają miasto w utrzymywaniu 
przestrzeni publicznej. Spółdzielnie zagospodaro- 
wały osiedla i wybudowały infrastrukturę: place 
zabaw, boiska, ulice i chodniki osiedlowe, oświetle- 
nie, tereny zielone, miejsca parkingowe dostępne 
dla wszystkich mieszkańców miasta. Przez dziesię- 
ciolecia spółdzielnie w utrzymanie otwartej 
przestrzeni publicznej włożyły bardzo duże środki 
własne”. 

Andrzej Półrolniczak - prezes RSM Praga, 
pełnomocnik Społecznego Komitetu Mieszkańców, 
który zebrał ponad 50 tys. podpisów pod projektem 
uchwały o bonifikacie od opłat za przekształcenie 

użytkowania wieczystego we własność.

opr. M6

Niska frekwencja na zebraniach 
osiedlowych
    Do zamknięcia tego numeru M6 odbyły się trzy zebrania osiedlowe (ostatnie           
z zaplanowanych, na Sadybie, miało miejsce 25 kwietnia). Jako pierwsze zorga- 
nizowane zostało spotkanie na Sielcach. Większość punktów zebrania zrealizo- 
wano w bardzo szybkim tempie, zaś gros czasu z czterogodzinnego zebrania 
zajęły wybory do Rady Osiedla - wybierano aż 10 osób spośród 12 kandydatów          
- oraz wnioski. W tym zakresie mieszkańcy wykazali się  bardzo dużą aktywnością  
i złożyli ponad trzydzieści wniosków, które po zaakceptowaniu - w większości            
-  przez komisję wnioskową, z braku czasu zostały przegłosowane en bloc, gdyż 
zdecydowano zaufać się ocenie członków komisji wnioskowej.
   Dużą chęcią udziału w życiu osiedla wykazali się mieszkańcy Stegien Północ. Na 
pięć miejsc do obsadzenia w Radzie Osiedla, zgłosiło się jedenastu chętnych,              
a o rekomendację zebrania do Rady Nadzorczej ubiegały się trzy osoby. W tym 
osiedlu najbardziej interesującą mieszkańców podczas zebrania kwestią był stan 
prowadzonych przez spółdzielnię działań dotyczących nieuregulowanego stanu 
prawnego gruntów. Problem ten dotyczy całego terenu osiedla.  
   Problemem zebrań wciąż pozostaje frekwencja, która oscyluje w okolicach trzech 
procent uprawnionych.  Na dużych osiedlach liczących 2,5-3 tysiące członków, jak 
Sielce i Stegny Północ wydano 70-80 mandatów, na osiedlu Bernardyńska zjawiło 
się dwadzieścia kilka osób. Nawet w tak małej społeczności to niewiele, gdyż 
więcej osób liczą choćby łącznie rada osiedla i rad domów-nieruchomości. W kon- 
sekwencji, np. wybrano  dwóch członków do Rady Osiedla, ale z braku chętnych 
nie udało się uzupełnić wakatu na skrócona, dwuletnią kadencję w radzie. Za to           
w niewielkiej grupie, w spokojnej atmosferze udało się omówić i uzgodnić wszyst- 
kie najważniejsze sprawy dla osiedla.

red.
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    Do 30 czerwca 2015 roku moż- 
na zgłosić swój balkon lub ogró- 
dek do konkursu „Warszawa              
w kwiatach i zieleni”. W latach 
ubiegłych wśród laureatów byli 
mieszkańcy spółdzielni, wyróż- 
nienia zdobywały także 
całe budynki „Energe- 
tyki”.
   W konkursie może 
wziąć udział każdy 
mieszkaniec War- 
szawy, każda firma 
i instytucja publicz- 
na działająca na tere- 
nie stolicy. Z nadesła- 
nych zgłoszeń jury wyłoni 
zwycięskie realizacje dotyczące 
zieleni w przestrzeni miejskiej. 
  Wyróżnienia będą przyznane              
w kategoriach: człowiek, firma            
i sąsiedzi. Tradycyjnie przyznana 
zostanie również Nagroda im. 
Stefana Starzyńskiego. Ponadto 
swoje nagrody wręczy Towarzys- 
two Przyjaciół Warszawy, które 

wybierze najlepsze zgłoszenia        
w sześciu kategoriach: balkony, 
loggia i okna; ogródki przydomo- 
we; budynki i tereny ogólno- 
dostępne; osiedla mieszkaniowe; 
inne formy zieleni miejskiej; 

„Mister Kwiatów” – za ca- 
łościowe ukwiecenie 
budynku oraz Na- 
grodę Specjalną  
Zarządu TPW za 
szczególne zasłu- 
gi na rzecz kon- 
kursu.

 Zgłoszenia przyjmo-  
wane będą do 30 czerw- 

ca drogą elektroniczną 
(poprzez stronę internetową 
www.warszawawkwiatach.pl)
 oraz tradycyjną - listownie lub 
osobiście (Zarząd Główny TPW, 
pl. Zamkowy 10, 00-277 Warsza- 
wa). Organizatorami konkursu są 
Towarzystwo Przyjaciół Warsza- 
wy i Miasto Stołeczne Warszawa. 

Budżet obywatelski              
- pamiętajmy o głosowaniu
    Między 16 a 26 czerwca będzie można oddać głos na wybrany 
projekt w ramach budżetu partycypacyjnego. Projekty są jeszcze 
weryfikowane przez urzędników, ale warto się zapoznać z pro- 
pozycjami spośród których będziemy wybierać. Tym bardziej że 
w rejonie Sadyby i Stegien jest blisko 50 projektów do wyboru          
z bardzo różnych obszarów. Mieszkańcy proponują np. wymia- 
nę chodników na ul. Czarnomorskiej i ul. św. Bonifacego, wyty- 
czenie ścieżek rowerowych czy nowych miejsc parkingowych na 
Sadybie, rewitalizację kortów tenisowych w Parku Dygata. Swój 
projekt zgłosił też OEK „Sadyba” - to warsztaty teatralne dla dzie- 
ci i seniorów. 
   Podobną ilość pomysłów, około 50, zgłoszono w obszarze,           
w który wchodzą Sielce. Dominują tu propozycje od placówek 
oświatowych, ale wesprzeć można również projekty kulturalne, 
czy - wzorowany na pomyśle, który odniósł w zeszłym roku suk- 
ces na Sadybie i Stegnach - projekt zasadzenia stu drzew.
  Głosować będzie można elektronicznie lub poprzez kartę pa- 
pierową. Można wybrać dowolną liczbę projektów, ale należy 
zmieścić się w kwocie wyznaczonej dla danego obszaru. Oddać 
głos można tylko jeden raz i tylko w jednej wybranej dzielnicy.        
W przeciwnym razie głosy będą nieważne. Wyniki głosowania 
mieszkańców zostaną ogłoszone do 10 lipca 2015 r. Projekty, 
które zdobędą najwięcej głosów i zmieszczą się w kwocie przez- 
naczonej dla danego obszaru albo dzielnicy, zostaną zrealizo- 
wane w 2016 roku. 
   Szczegółowa lista projektów i zasady głosowania na stronie 
www.twojbudzet.um.warszawa.pl.

Kawiarnia i nowa 
trawa na boisku na 
Stegnach
   Jeszcze przed weekendem majowym w specjal- 
nym namiocie na terenie sportowo-rekreacyjnym 
przy ul. Maltańskiej zacznie działać sezonowa 
kawiarnia.  Inicjatywę kierownika osiedla na uroz- 
maicenie obiektu zaakceptowała Rada Osiedla. 
Każdy odwiedzający będzie mógł napić się kawy, 
wyciskanego z owoców soku, zjeść gofry, lody, 
bądź zrelaksować się w specjalnie rozstawionych 
leżakach pod parasolami. 
   To nie jedyna zmiana w oddanym do użytku             
w zeszłym roku kompleksie, który od samego po- 
czątku cieszy się wielką popularnością okolicz- 
nych mieszkańców, jak również dzieci z szkółki 
piłkarskiej SAS. Niestety naturalna murawa poło- 
żona na boisku do piłki nożnej nie była w stanie 
wytrzymać takiego obciążenia - pisaliśmy o tym     
w zeszłym roku w M6. W związku z tym admi- 
nistracja wspólnie Radą Osiedla Stegny Południe 
podjęły decyzję o wyposażeniu boiska w sztucz- 
ną, o wiele wytrzymalszą nawierzchnię. Inwestycja 
zostanie sfinansowana z nadwyżki bilansowej  Za- 
rządu.  
 Dotychczas osiedle nie dysponowało odpowied- 
nimi środkami, dlatego realizacja była odkładana 
na później. 

 Warszawa w kwiatach               
 i zieleni po raz 32.

ENERGETYCZNA LIGA MISTRZÓW JUŻ GRA
Rusza drugi sezon międzyosiedlowej ligi piłki nożnej – Energetycznej Ligi Mistrzów. 
Do tej edycji zgłosiło się  sześć drużyn. Rozgrywki właśnie się rozpoczęły, ale wciąż 
można dołączyć. Drużyny powinny składać się z od 5 do 12 zawodników 
urodzonych w  1990 roku lub starszych. Szczegóły pod adresem mailowym 
EnergetycznaLM@wp.pl.  Mecze odbywają się w godzinach wieczornych na boisku 
na osiedlu Idzikowskiego. Udział w rozgrywkach jest bezpłatny.

Ogłoszenie

http://www.warszawawkwiatach.pl/
http://www.warszawawkwiatach.pl/
http://www.twojbudzet.um.warszawa.pl
http://www.twojbudzet.um.warszawa.pl
mailto:EnergetycznaLM@wp.pl
mailto:EnergetycznaLM@wp.pl
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  „Czerniaków, dzielnica położona w południowej części Warszawy posiada naj- 
większą przyszłość. (…) Rozlegle wolne tereny, świetne położenie, bliskość cen- 
trum miasta, dogodne warunki komunikacyjne - wszystko to umożliwia powstanie 
na Czerniakowie wielkiej nowoczesnej dzielnicy mieszkalnej” - pisała „Gazeta War- 
szawska” w 1930 r. Ale historia powstania dzielnicy sięga jeszcze wcześniejszej 
dekady. Lata dwudzieste ubiegłego wieku to czas, w którym w Warszawie powsta- 
wały pierwsze funkcjonalne osiedla o oryginalnym charakterze, budowane w tzw. 
stylu dworkowym z elementami dworu polskiego z końca XVIII w. Osiedla te, przy- 
najmniej w znacznym procencie, zachowały się do dziś m.in. na Żoliborzu, Biela- 
nach, Ochocie, Saskiej Kępie i właśnie Czerniakowie. Powstawały one na wzór za- 
chodnioeuropejskich miast-ogrodów i były zgodne z koncepcją jej autora Eben- 
zera Howarda, dla którego tereny zieleni w przestrzeni miejskiej odgrywały nad- 
rzędną rolę i miały skłaniać jej mieszkańców do wypoczynku. Stąd na Czerniako- 
wie pomyślana została dzielnica mieszkaniowa przewidziana dla 15 tysięcy miesz- 
kańców wpisana w zieloną otulinę drzew, krzewów i ogrodów przydomowych.             
W rezultacie jednak powstał nie jeden, lecz dwa zespoły architektoniczne. W oto- 
czeniu Fortu IX Czerniaków wyrosły domy dla oficerów Sztabu Generalnego Woj- 
ska Polskiego. Po drugiej stronie ulicy Powsińskiej powstało, zrealizowane jedynie 
we fragmencie, Miasto Ogród Czerniaków. My skupimy naszą uwagę właśnie na   
tej części.
   Rozległa dzielnica powstała na terenach dawnej wsi szlacheckiej Czerniakowo, 
wzmiankowanej w źródłach już w XIV stuleciu. W XV wieku właścicielami jej był ród 
Czerniakowskich, a następnie Milanowskich z Milanowa (obecnie Wilanów). Czer- 
niaków najbardziej kojarzony jest jednak z osobą marszałka wielkiego koronnego 
Stanisława Herakliusza Lubomirskiego. Wieś otrzymał on - podobnie jak podwar- 
szawskie tereny Ujazdowa i Mokotowa - na mocy ustawy sejmowej z 1683 r. Stwo- 
rzył na nich olbrzymi program architektoniczny w taki sposób, aby poszczególne 
elementy tego zarysowanego na ogromną skalę założenia były odwzorowaniem 
różnych stron jego osobowości, światopoglądu, kultury, jak również szeregu po- 
trzeb. 
   Po śmierci Lubomirskiego wieś wielokrotnie zmieniała właścicieli, aż pod koniec 
XIX w. znalazła się w rękach hrabiów Sobańskich i Tarnowskich. Z ich inicjatywy         
w 1920 r. została założona spółka „Miasto Ogród Czerniaków” do której rok póź- 
niej dołączył kolejny współwłaściciel, hrabia Aleksander Skrzyński. Na zlecenie 
trójki udziałowców powstał projekt osiedla, nad którym pracowało dwóch wybit- 
nych architektów: profesor Politechniki Warszawskiej Oskar Sosnowski i  Antoni  Ja- 
wornicki - późniejszy projektant Miasta Ogrodu Podkowa Leśna. Koncepcja projek- 
tantów nie została jednak od razu zatwierdzona przez radę miasta. Przez półtora 
roku rozpoczęcie budowy osiedla pozostawało w sferze marzeń.  W 1923 r. „Kurier 
Polski” donosił: „Komisja specjalna rady miejskiej, działająca na prawach plenum 
rady, zatwierdziła projekt Miasta Ogrodu Czerniaków”. Rysunki projektowe tonęły 
w sieci ulic wytyczonych po obu stronach Jeziorka Czerniakowskiego, ale też obej- 
mowały tereny znajdujące się wokół fortu. Projekt do tego stopnia był znakomity, 
że natychmiast po jego zatwierdzeniu spodobał się przyszłym inwestorom m.in. 
świeżo powołanej do życia Spółdzielni Mieszkaniowo-Budowlanej „Sadyba”, której 
domy stawiane dla prominentnych oficerów Sztabu Generalnego (Sadyba Oficer- 
ska) w ciągu kilku lat szczelnie wypełniły esplanadę carskiego fortu. 
   Oprócz dopracowanej koncepcji architektonicznej zadbano o dobrą  komuni- 
kację dla mieszkańców. Do nowego osiedla w 1927 roku wzdłuż ul. Powsińskiej 
doprowadzono tramwaj. Było to przedłużenie wcześniej zrealizowanej trasy od 
Placu Bernardyńskiego do pętli Miasto Ogród Czerniaków. Jako pierwszy pojechał 
tędy tramwaj linii 2a. W 1935 roku nad fosą fortu IX Czerniaków przerzucono 
mostek dla kolejki wilanowskiej, dzięki czemu nie musiała ona objeżdżać jej 
wzdłuż ul. Okrężnej, natomiast 15 maja 1937 roku istniejącą linię tramwajową 
przedłużono do Wilanowa, a nową trasą pojechały tramwaje linii 2.
   Równocześnie na przeciwległym biegunie projektu Sosnowskiego i  Jawornickie- 
go zaczęły powstawać domy Kolonii „Społem” - jedyny w Mieście Ogrodzie Czernia- 

ków zespół zabudowy spółdzielczej. Wokół osady wzno- 
szono też pierwsze domy jednorodzinne. Zabudowa mu- 
siała powstawać wedle ściśle określonych w księdze wie- 
czystej norm i wytycznych. Nadzór nad wszelkimi pracami 
sprawowało Towarzystwo Miasto Ogród Czerniaków, któ- 
re potrafiło ingerować nawet w najdrobniejsze prace doty- 
czące fasad, elewacji, czy aranżacji ogrodów. Każdy dom 
musiał nawiązywać do architektury narodowej z przełomu 
XVIII i XIX wieku, a żaden projekt nie mógł być wdrożony 
do realizacji bez akceptacji zarządu Towarzystwa. 
    Od momentu rozpoczęcia budowy osiedla do wybuchu II 
wojny światowej powstało kilkaset domów zajmujących 
głównie obszar między ulicą Powsińską a Jeziorkiem 
Czerniakowskim. Wiele z planowanych inwestycji Miasta 
Ogrodu Czerniaków niestety pozostało na papierze. Przy 
forcie, między dzisiejszą ulicą Powsińską a Klarysewską, 
miało powstać rozległe centrum dzielnicy z ratuszem. Za- 
równo ten budynek, jak i inne przewidziane do realizacji 
miejsca publiczne z amfiteatrem oraz planowanym po 
wschodniej stronie jeziorka kościołem nigdy nie docze- 
kały się realizacji. Po tej stronie miały też stanąć niezwykle 
oryginalne, posadowione na planie koła domy (tzw. Okol- 
nice) ze wspólnymi ogrodami. Nie doczekał się również 
pełnej realizacji projekt zabudowy spółdzielczej przy ulicy 
Zacisznej. Z rozległej koncepcji powstały trzy budynki.
   Po wojnie zniszczone domy odbudowano zachowując 
ich pierwotny charakter. Powstały też zupełnie nowe 
kwartały zabudowy wyglądem nawiązujące do stanu zapi- 
sanego w 1929 r. w księdze hipotecznej spółki Miasto 
Ogród Czerniaków. Dziś cały kompleks zabudowy roz- 
pościerający się po obu stronach ulicy Powsińskiej okreś- 
lany jest mianem Miasta Ogrodu Sadyba. I stanowi dobrą 
propozycję na niedzielny spacer, podczas którego mo-
żemy się cieszyć przyrodą i ciekawą architekturą. 

Hubert Habrat

Wznoszone z ogromnym pietyzmem domy i niespotykana dbałość o szczegó- 
ły, miały szansę uczynić  Sadybę najpiękniejszą częścią Warszawy. Niestety 
plany pokrzyżowała wojna i zupełnie inne koncepcje rządzących po 1945 roku.

KORZENIE MOKOTOWA

MIASTO OGRÓD CZERNIAKÓW

U góry: plakat reklamowy zachęcający do kupna domów. Zdjęcie 
dolne: zespół zabudowy na Czerniakowie projektu Oskara Sosnow- 
skiego. Z planów powstały tylko trzy budynki spółdzielni Społem przy 
ul. Zacisznej (źr. Architektura i budownictwo, 1926).
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   W poprzednim numerze M6 nasza Czytelniczka zachęcała seniorów do aktywności 
fizycznej. Dziś Jan Chodorowski - mistrz polski seniorów w brydżu - przekonuje, że 
oprócz ciała, warto zadbać o umysł. A najlepiej można to zrobić grając w brydża.
    Aby w pełni cieszyć się życiem w wieku senioralnym, trzeba dbać nie tylko o formę fizyczną, 
ale i o sprawność umysłu. Niestety wraz z wiekiem połączenia nerwowe ulegają stałej destruk- 
cji. Na szczęście możliwe jest tworzenie się nowych połączeń. Lekarze specjalizujący się              
w leczeniu zaburzeń pamięci twierdzą, że bardzo korzystnie na odradzanie się połączeń 
nerwowych wpływa m.in. nauka nowych języków lub pogłębianie już znanych, gra w brydża,     
a nawet gra na instrumentach. W tym ostatnim przypadku mamy do czynienia z łatwo 
wytłumaczalnym zjawiskiem. Gra na instrumencie wymaga równoległego użycia obu rąk, co 
wymusza jednoczesne działanie i współdziałanie obu półkul mózgowych.
     Ja jednak szczególnie polecam grę w brydża. Brydż jest grą zespołową, w której para gra 
przeciwko parze, jak w tenisowym deblu, czy w siatkówce plażowej. Podstawą sukcesu jest 
znakomita współpraca z partnerem. W tej grze, w odróżnieniu od szachów, czy warcabów,  
nie jesteśmy zawsze w stanie w każdym rozdaniu wyliczyć optymalnej strategii, bo połowa 
kart jest zakryta. Przy podejmowaniu kolejnych decyzji trzeba wykorzystywać proste wylicze- 
nia, intuicję, a także wyciągać wnioski - zarówno pozytywne jak i negatywne - z poczynań 
przeciwników.
    Dobry szachista nie jest w stanie przegrać partii z nowicjuszem. W brydżu często zdarzają 
się sytuacje, gdy wielcy gracze sromotnie przegrywają z debiutantami, co więcej słabsze pary 
potrafią wygrać cały turniej. Możliwość odniesienia sukcesu przez początkujących zawodni- 
ków nad doświadczonymi rywalami to kolejna zachęta do gry dla osób dotąd nieobeznanych 
kartami. Brydż jest też bardzo demokratyczny - aby zagrać kilka rozdań przeciwko brydżo- 
wym sławom wystarczy przyjść na turniej brydżowy, bo na każdym takich mistrzów możemy 
spotkać.  Jaki inny sport daje takie możliwości?
    Na umiejętności gry w brydża w żaden sposób nie wpływa wiek czy stan zdrowia. Mamy całe 
rzesze wspaniałych brydżystów, którzy są  już klientami ZUS od wielu lat i zdobywają medale 
nie tylko w kategorii seniorów (60+), ale także w mistrzostwach open, kobiet, czy mikstów.  
Lekarze twierdzą, że gra w brydża dzięki gimnastyce umysłu, zawiązywaniu więzi z innymi 
graczami oraz ciągłej walce psychologicznej, tak uaktywnia działanie mózgu, że ma to wpływ 
nie tylko na przedłużenie życia, ale także pozwala na odsunięcie w czasie uaktywnienia się 
utajonego u wielu ludziach Alzheimera.
   Wokół brydża krąży wiele nieprawdziwych mitów. Wcale nie trzeba zarywać nocy, bo mecz 
trwa około trzech, czterech godzin. Nocami grywało się z konieczności w stanie wojennym, 
bo obowiązywała wtedy godzina milicyjna. Na imprezach brydżowych nie zobaczymy ani 
kłębów dymu, ani alkoholu, gdyż obowiązuje bezwzględny zakaz palenia i picia. Mitem jest 
także to, że brydż jest grą hazardową: w turniejach płaci się jedynie niewielkie wpisowe,                  
z którego znaczną część przeznacza się na nagrody dla najlepszych.
   Dzięki staraniom Marka Małysy z Polskiego Związku Brydża Sportowego ruszył program 
unijny „Brydż 60+”. Mamy już około w Polsce ponad 110 ośrodków, w których chętni grają         
w brydża robrowego, turniejowego, odbywają się szkolenia. Bardzo wielu uczestników po raz 
pierwszy zetknęło się z brydżem po sześćdziesiątce. Jeden z najnowszych ośrodków „Brydż 
60+” powstanie niedługo w Ośrodku Edukacji Kulturalnej „Sadybie”. 

GRA W BRYDŻA PRZEDŁUŻA ŻYCIE OEK SADYBA 
zaprasza na tur- 
niej piłkarski...

   Ośrodek Edukacji Kulturalnej „Sadyba” po 
raz kolejny zaprasza dzieci i młodzież do 
udziału w turnieju piłki nożnej. Rozgrywki 
odbędą się w sobotę 16 maja w Parku 
Stanisława Dygata. Turniej organizowany 
jest dla uczestników od 9 do 16 lat w czte- 
rech kategoriach wiekowych: 2006 – 2005; 
2004 – 2003; 2002 – 2001 i 2000 – 1999. 
   Drużyny mogą składać się maksymalnie   
z 8 zawodników, tj. 6 grających i 2 zawod- 
ników rezerwowych. W turnieju mogą brać 
udział również drużyny mieszane.
   Zgłoszenia drużyn będą przyjmowane do 
dnia 8 maja 2015 r. w Ośrodku Edukacji 
Kulturalnej „Sadyba”, ul. Korczyńska 6, lub 
telefonicznie pod numerem  608 554 398.

Jan Chodorowski, mieszkaniec  Stegien  Północ, arcymistrz międzynarodowy, trener 
brydża sportowego, aktualny mistrz Polski seniorów.

... i festyn z okazji 
DNIA DZIECKA
   Również w Parku Dygata, w niedzielę 31 
maja, z okazji Dnia Dziecka odbędzie się 
festyn rodzinny z programem artystycz- 
nym i rekreacyjno-sportowym. OEK „Sady- 
ba” na imprezę pod hasłem „Kolorowa 
Sadyba dzieciom” zaprasza dzieci, mło- 
dzież i dorosłych. 
    W programie przewidziano  bardzo dużo 
różnych atrakcji - każdy znajdzie coś  dla 
siebie. Będą m.in.: konkurencje sportowo– 
-rekreacyjne, konkurs przyrodniczy, urzą- 
dzenia rozrywkowo-lunaparkowe (karu- 
zela dziecięca, zjeżdżalnia, kolejka elek- 
tryczna, górka wspinaczkowa, rodeo–byk, 
eurobungy, samochodziki elektryczne, 
maszyna do produkcji waty cukrowej, ma- 
szyna do produkcji kukurydzy, krzywe lus- 
tra, czy bajkowy zamek). Ponadto  będzie 
konkurs plastyczny, punkt malowania twa- 
rzy, toczenie naczyń z gliny, warsztaty wi- 
siorkowe, warsztaty balonikowe, jazdę re- 
kreacyjną na koniach oraz przejażdżki 
bryczką i pokaz jazdy konnej.
   Na imprezie pojawią się policjanci  i stra- 
żacy, którzy pozwolą obejrzeć swój radio- 
wóz i wóz strażacki, przeprowadzą pokaz 
pierwszej pomocy. OEK „Sadyba” przygo- 
tował także programy estradowe dla dzie- 
ci, występ zespołów dziecięcych i młodzie- 
żowych na estradzie (uczestnicy zajęć or- 
ganizowanych w OEK „Sadyba” oraz zapro- 
szeni goście). Wszystkie atrakcje przygo- 
towane dla dzieci są bezpłatne.
   Obie imprezy zorganizowane są pod pa- 
tronatem Zarządu MSM „Energetyka” oraz 
administracji osiedla Sadyba i Rady Osie- 
dla Sadyba.

Małgorzata Sarzyńska

Zajęcia z brydża w OEK „Sadyba”
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OGŁOSZENIA DROBNE

  Bezpośrednio kupię mieszkanie 
2-pokojowe Stegny, Sadyba, 
Wilanów. Tel. 515 308 276.

  Mieszkanie 31 m² + piwnica. 
Stegny, ul. Kaukaska. Sprzedam 
bezpośrednio. Tel. 691 48 48 32.

 Sprzedam 31m² kawalerkę z 
piwnicą na ul. Katalońskiej, p10/11. 
Tel. 509385514.

 Sprzedam bezpośrednio 2 poko- 
je z kuchnią i łazienką. Warszawa, 
ul. Broniewskiego, dobra lokali- 
zacja, 2 windy. Tel. 608 880 578.

 Sprzedam bezpośrednio 
własnościowe 42m² - Stegny, p. 
7/10, 2 pokoje z loggia, widna 
kuchnia, łazienka i wc. Zostają me- 
ble, stan dobry. Tel. 666 474 503.

  Sprzedam bezpośrednio 
mieszkanie na ul. Złotych Piasków,  
2 pokoje 42,5 m², 1 piętro. 
Zainteresowanych proszę o kontakt 
pod numerem: 506 449 123.

 Sprzedam 3 pokoje 75 m² 
(hipoteka), Czerniakowska 36A, II 
piętro. Salon 26 m², z loggią. Do 
zamieszkania, pełna zabudowa: 
kuchni, przedpokoju, garderoby, 
schowka. Tel. 22 840 45 55,           
504 018 037.
Do wynajęcia miejsce postojowe 

w garażu podziemnym wielostano- 
wiskowym, w budynku przy ul. 
Melomanów 10.  Tel. 733 507 917.

 Wynajmę lub sprzedam miejsce 
postojowe w garażu przy ul. Egej- 
skiej 15. Kontakt: 667 033 829. 

 Wynajmę miejsce postojowe        
w garażu przy ul. św. Bonifacego 
66. Kontakt: 667 033 829.

 Piękna działka budowlana 
5000m² za Zalesiem Dolnym do 
zabudowy jednorodzinnej i bliź- 
niaczej. Miejscowość stałych 
mieszkańców. Wszystkie media. 
Sprzedam. Tel. 604 135 178.

  Sprzedam działkę leśną, rekrea- 
cyjno-budowlaną 1000m² z do- 
mem drewnianym ok. 75 m2, pię- 
trowy. Rynia, gm. Dobre, kierunek 
Węgrów.  Tel. 609 210 241.

  Adam, złota rączka. Szybko, 
tanio, solidnie. Referencje.  
Wszystko co może się zepsuć 
można naprawić. Kran, gniazdko, 
drzwiczki, żelazko. Dojazd i wycena 
gratis, drobne prace od ręki. 
Tel. 886 138 679.

  A-Z remonty.  Osobiście, solid- 
nie, TANIO!  Cyklinowanie, gładź 
gipsowa, malowanie, glazura, 
terakota, hydraulika, elektryka 
itp. Tel. 793 97 44 81. MOKOTÓW. 

  Cyklinowanie parkietu, bezpyło- 

wo. Układanie. Profesjonalnie              
z gwarancją. Tel. 601 347 318. 

  Hydraulika, gaz. Zenek. Tel. 691 
718 300.

 Malowanie, tapety, gładzie, 
glazura, hydraulika, elektryka i inne 
remontowe. Tel. 886 365 350.

 Malowanie, szafy wnękowe. 
Solidnie. Tel. 505 177 461.

   Naprawa, serwis, regulacja 
okien. Wymiana uszczelek. Montaż 
nawiewników okiennych, żaluzji, 
rolet, moskitier, plis, zabezpieczeń 
do okien, ul. Kozłowskiej 1,                  
22 296 06 96. 

  Remonty kompleksowo: malo- 
wanie, hydraulika, elektryka, 
zabudowy. Profesjonalnie.               
Tel. 503 116 850.

 Remonty kompleksowo, glazura, 
hydraulika, malowanie, elektryka. 
Solidnie. Tel. 602 378 608

 Remonty kompleksowo! 
malowanie, glazura, terakota, 
tapety, gładź, panele, elektryka, 
hydraulika etc. Komunikacja 
również w jęz. angielskim. 
ROBERT: 506 854 153.

  Rolety, Plisy, Żaluzje, Wertikale, 
Moskitiery.  Tel. 505 177 461.

  Szafy, kuchnie, zabudowy, pro- 
jektowanie wnętrz. Tel. 797 580 
810.

 Usługi remontowe. Malowanie, 
glazura, terakota, gładzie gipsowe, 
panele, tapetowanie, hydraulika, 
elektryka - uprawnienia SEP. Bieżące 
naprawy i konserwacje. Solidnie.  
woj43@vp.pl. Tel. 512 912 918.

  Usługi elektryczne - szeroki 
zakres, solidnie, terminowo, tel. 
503 563 035.

  Usługi remontowe i wykończe- 
niowe:  glazura, tarakota,          
malowanie, gładź, hydraulika, 
elektryka, szafy wnękowe, meble 
kuchenne, panele. Solidnie.             
Tel. 534 171 786.

 Usługi tapicerskie  poleca zakład 
z wieloletnim doświadczeniem.           
Tel. 22 618 18 26, 22 842 94 02, 
502 250 803.

  Złota rączka, bieżące naprawy, 
porządkowanie piwnic. Tel. 517 
877 003. 

 Angielski u doświadczonej 
nauczycielki, niedrogo, dzieci pow. 
lat 10. Tel. 888 75 14 52.

   J. ROSYJSKI – korepetycje i tłu- 
maczenia. Wszystkie poziomy i te- 
matyki. Native speaker, nauka            
w domu klienta. Tel. 788 751 104.

 NORWESKI, każdy poziom, 
tłumaczenia. Tel. 22 842 33 18.

  Angielski z Brytyjczykiem, 
doświadczonym lektorem; 

 USŁUGI REMONTOWE

 NIERUCHOMOŚCI

Powstaje Klub Kobiet ze 
Stegien
   Wśród mieszkanek Stegien narodził się pomysł wspólnej 
organizacji Koła Kobiet ze Stegien, w którym wszystkie Panie 
mogłyby się realizować, poznać sąsiadki i ciekawie spędzić czas.  
W planach są comiesięczne spotkania, których tematy członkinie 
same będą wybierały. Poruszane będą problemy najbliższego 
otoczenia i co warto zmienić na osiedlu, ale także np. kulinaria.          
W ramach inicjatywy powstałaby też strona internetowa Stegnianki 
- forum kobiet ze Stegien, zawierająca ogłoszenia kupię/sprzedam, 
dotyczące pracy na terenie Stegien i okolic, ale także wzajemnej 
wymiany usług, np. nauka angielskiego w zamian za naukę nie-
mieckiego.
    Wszystkie zainteresowane Panie proszone są o kontakt: 
stegnianki@tlen.pl, lub telefonicznie: 530 857 999 (19.00-22.00).

 EDUKACJA

ENERGETYKA WCZORAJ I DZIŚ. 
UWAGA - KONKURS!

   We współpracy ze stroną na Facebook’u „Warszawy historia ukry- 
ta” prezentujemy Czytelnikom zdjęcia przedstawiające osiedla 
„Energetyki” – jedno zrobione kilkadziesiąt lat temu, drugie aktu- 
alne. W tym numerze osiedle Sielce, róg ulic Dolnej i Sobieskiego. 
Górne zdjęcie zrobione w latach osiemdziesiątych pochodzi z ty- 
godnika „Stolica”.

Zapraszamy do przesyłania do redakcji starych zdjęć z terenu na- 
szych osiedli. My zrobimy zdjęcie współczesne i zamieścimy oba 
zdjęcia w M6. Dla autorów opublikowanych zdjęć  -  nagrody 
książkowe! Zdjęcia w formie elektronicznej można przysłać na adres 
m6@msmenergetyka.pl, lub w formie listowej, na adres spółdzielni: 
MSM Energetyka, ul. Zwierzyniecka 8A, 00-719 Warszawa, z dopis-  
kiem „M6”. Gwarantujemy odesłanie zdjęć właścicielom po 
zeskanowaniu.
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przygotowanie do egzaminów; 
język ogólny i biznesowy. Sadyba. 
Tel. 517 457 625.

  Język polski. Stegny. Szkoła 
podstawowa, gimnazjum i liceum. 
Profesjonalne korepetycje. Student 
polonistyki UW. Zapraszam.              
Tel. 535 955 183. Tanio.

 Język niemiecki na wszystkich 
poziomach zaawansowania. W do- 
mu u lektora (studentka germani- 
styki UW) albo u kursanta. 60 min.      
- 35 zł, 90 min. - 50 zł. Zapraszam. 
Tel. 570 568 031.

 Niemiecki z nauczycielem: 
szkoła podstawowa, gimnazjum, 
liceum, technikum. 
korepetycjeniemiecki@onet.eu.

  Angielski w domu ucznia:  
nauka, odrabianie lekcji, korepe- 
tycje. Również dorośli. 
Tłumaczenia. 516 516 010.

 Angielski. Zakres: szkoła podst. 
i gimnazjum. Pomoc w lekcjach, 
nadrabianie zaległości. Dojazd do 
ucznia. Tel. 727 649 349, 
g.grabarczyk500@gmail.com.

  ANGIELSKI. Korepetycje dla 
dorosłych i dzieci. Doświadczona 
lektorka, własne materiały. Z do- 
jazdem lub bez. Tel. 516 95 11 70.

 Historia Geografia WOS: korepe- 
tycje z absolwentem historii UW, 
zakres od szkoły podst. do matury, 
indywid. podejście, kontakt: 
518 389 009,  
hist.geogr.wos@gmail.com. 

 MATEMATYKA-FIZYKA, 
korepetycje, doświadczeni peda- 
godzy, autorzy programów i pod- 
ręczników, niskie ceny, Stegny- 
Południe. Tel.dom. 22 842 00 59.

  Matematyka korepetycje, 
solidnie, dojazd do ucznia. Zakres 
szkoła podstawowa, gimnazjum, 
liceum, egzaminy i konkursy, 
doświadczenie, tel. 518 712 006.

 PROFESJONALNY GABINET Z 
UPRAWNIENIAMI II stopnia. Masaże 
lecznicze (kręgosłup, kontuzje)          
i relaksacyjne. Antycellulitowy 
masaż bańką chińską 40 zł/h. 
Gabinet BioSens, Sadyba, ul. 

Jaszowiecka 2, tel. 509 566 642. 
Zniżki dla seniorów.

  MASAŻ leczniczy, klasyczny - 
mgr fizjoterapii dyplomowana ma- 
sażystka, refleksolog, 502 712 024, 
dzwonić po godz.16. ul. Sewasto- 
polska, bardzo atrakcyjna cena:       
70 zł/h.

  Salon Isabelle zaprasza na 
usługi fryzjerskie oraz kosmetycz- 
ne. Ul. Czerniakowska 28a. Pon., 
śr., pt. w godz. 11-19, wt., czw., 
sob. 9-15. Tel. 607 767 325.

  STENIA. Usługi fryzjerskie 
damskie w domu klienta.      
Mokotów -Ursynów-Wilanów. Tel. 
22 642 46 12, tel. informacyjny 
885 955 750.

 Profesjonalne usługi fryzjerskie  
w domu klienta „Domo-Fryz”.          
Tel. 608 296 186.

 Pedicure u klienta. Tel. 698 788 
996.

  Pedicure leczniczy - stopa 
cukrzycowa, hiperkeratozy, 
nagniotki, usuwanie odcisków, 
modzel na śródstopiu, wrastające 
paznokcie, zakładanie klamer. 
Wilanów, tel. 660 77 44 75.

 Piękne rzęsy w każdym wieku. 
Przedłużanie i zagęszczanie rzęs. 
Tel. 720 802 008.

   Gdy ból karku daje Ci w kość,          
i od stresu masz wszystkiego dość   
-  masaż leczniczy (uprawnienia)       
z dojazdem. Tel. 507 071 897.

  COACHING - zadbaj o zdrowie, 
harmonię i dobrostan w swoim 
życiu. Żyj świadomie i z radością. 
tel. 601 526 139.

   AEROBIK - zajęcia dla osób              
w każdym wieku, wtorek i czwartek 
godzina 19.00. Szkoła Podstawowa 
nr 212 przy ul.Czarnomorskiej 3, 
tel.501 353 315.

 PSYCHOLOG Instytutu Psychiatrii 
i Neurologii Psychoterapeuta 
uzależnień i przemocy domowej. 
Terapia krótkoterminowa 
skoncentrowana na rozwiązaniu. 
Sadyba. Tel: 608 222 000   

 Pomoc terapeutyczna i psy- 
chologiczna, ul. Jałtańska 4, 883 
936 282.

 GABINET PSYCHOTERAPII  Julia 
Mroczkowska. Psychoterapeuta z 
10-letnim doświadczeniem zapra- 
sza na psychoterapię w nurcie psy- 
chodynamicznym. Cena za sesję 90 
zł, ul. Ciołka 12/327 ( Wola), nr tel. 
518 18 15 92.

 Dr hab. med. Mariusz Niemczyk, 
specjalista chorób wewnętrznych        
i nefrologii - wizyty domowe. Tel. 
604 985 261.

 Usługi komputerowe, rozwią- 
zywanie problemów, instalacja 
urządzeń, programów. Korepetycje 
z obsługi komputera. Tanio.               
Tel. 663 198 559.

  Naprawa Laptopów i PC. 
Czyszczenie, przywracanie danych, 
pomoc w wyborze zakupu sprzętu. 
Atrakcyjne ceny. Tel. 880 008 059.

 Usługi komputerowe.  Komplek-  
sowo i w rozsądnej cenie.Możliwość 
dojazdu. Tel. 506 123 356.

 Usługi komputerowe: 
zabezpieczenie komputera, 
usuwanie awarii, wirusów, sieci, 
internet i inne. Tel. 506 077 327.

 Biuro Rachunkowe  J.Poniatow- 
ska ( Sadyba) poprowadzi księgo- 
wość firm jednoosobowych, spółek, 
ZUS, płace, tel.605 266 309.

 Doradztwo podatkowe, 
ewidencje podatkowe, pomoc             
w urzędach skarbowych, inne, tel. 
602 204 135, 22 840 33 76.

  JM Biuro rachunkowe Iwona 
Jaśkiewicz przy ul. Bernardyńskiej 
3, dla każdego i jednoosobowych 
działalności oraz spółek, tel. 512 
212 155.

 Nowy sklep. Ciekawa oferta 
oświetlenia LED, art. elektrycznych 
oraz rowerów miejskich polskiej 
produkcji. Ul. Portofino 8, lokal vis a 
vis administracji. Tel. 515 603 158.

 Sklep ogrodniczy i nie tylko 
oferuje art. do domu, na działkę          
i balkon. Czerniakowska 32 nr 3           
- pawilon obok placu zabaw. Pn-pt. 
10-18, sob. 9-13.

 MILITARIA: USA, Niemcy. Nowe, 
z demobilu: kurtki, spodnie, bluzy, 
T-shirty, czapki, paski, chusty, buty, 
plecaki, worki i inne. Tel. 692 409 

805, mail: 
wojskoweubrania@gmail.com. 

 Szkolenia BHP i PPOŻ: wstępne, 
okresowe, obsługa firm, opraco- 
wanie dokumentacji, sprawnie, 
bezstresowo, również po ang. 
poyrzanowski@abc-hse.com. Tel. 
515 153 407.

 NAPRAWA SZTUCZNEJ BIŻUTERII: 
kolczyki, naszyjniki, korale, 
bransoletki i inne. ZAPRASZAM, 
kom. 668 43 89 08, mail: 
asia_tk75@buziaczek.pl.

 ZŁOTO-SREBRO-WYRÓB-NAPRA- 
WA-SPRZEDAŻ. 601 736 815. 
Ul.Barcelońska 1.

 Profesjonalna niania, komplek- 
sowa opieka nad dzieckiem. Alicja, 
tel. 513 213 115.

 Sprzątanie mieszkań, mycie 
okien, tanio i solidnie 513 387 951. 

 Mycie okien, elewacji, klatek 
schodowych,wieszanie reklam wiel- 
koformatowych. Również metodą 
alpinistyczną. Tel.502 820 432.

  Kariera, praca, CV, rozmowa 
rekrutacyjna. Pomoc. Zapraszam na 
konsultacje. Tel. 510 070 562.

 Ubezpieczenia na życie. 10 lat 
doświadczenia. Tel. 607 300 555. 

  RADCA PRAWNY - sprawy  spad- 
kowe, rodzinne, odszkodowawcze, 
windykacyjne. Tel. 690 876 653.

  Tłumaczenia nieprzysięgłe z i na 
angielski oraz z niemieckiego, 
szybko, solidnie i profesjonalnie 
tel. 22 842 00 69, 609 657 249.

 IBERICA Piotr Moszczeński. 
TŁUMACZENIA   j. hiszpański, pełen 
zakres: szybko, solidnie, tanio. Tel. 
22 400 20 13, fax: 22 628 13 46, 
kom. 602 772 882.

  Szyję miarowo, damskie, 
poprawki. Tel. 22 842 36 70.

   Renowacja zniszczonych zdjęć. 
Dodatkowo na życzenie – skano- 
wanie przed renowacją, odbitki po 
renowacji. Tanio. Tel. 732 953 930

 Fotografia ślubna, wesela, ple- 
nery, komunie, chrzciny. Upoważ- 
nienie  Archidiecezji. Obróbka, 
renowacja, skanowanie zdjęć. 
Atrakcyjne ceny. Tel. 602 472 096.

  FOTOGRAF -  wyjątkowa, 
klimatyczna fotografia – chrzty, 
śluby, wesela, imprezy okolicz- 
nościowe, tel. 609 106 612.

 ZDROWIE I URODA

KOMPUTERY

RÓŻNE

UWAGA OGŁOSZENIODAWCY!
Informujemy, że w celu aktualizacji ogłoszeń drobnych, prosimy wszystkich korzystających z publikacji cyklicznej o  potwierdzenie treści 
swojego ogłoszenia. Tylko takie ogłoszenia zostaną zamieszczone w numerze M6, który ukaże się w sierpniu. 
Ogłoszenia prosimy przesyłać pod adres m6@msmenergetyka.pl w tytule zaznaczając „Ogłoszenia drobne”, lub SMS-em na numer                   
692 675 633 podając w wiadomości treść, oraz imię i nazwisko. Ogłoszenia przyjmowane są także podczas dyżurów redakcyjnych lub na 
recepcji w siedzibie spółdzielni przy ul. Zwierzynieckiej 8a. Ogłoszenia  przyjmowane do 10 sierpnia 2015 roku.
Dla członków spółdzielni ogłoszenia drobne  są bezpłatne. Maksymalna długość to 170 znaków. W ramach ogłoszeń darmowych nie 
publikujemy adresów stron www. 
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Litery z pól ponumerowanych w prawym dolnym rogu utworzą rozwiązanie.

Nagrodami są trzy książki  pt. „Ponad 100 sposobów na pamięć”.
Rozwiązanie należy przynieść osobiście lub przesłać na kartce pocztowej 
na adres redakcji:  ul. Zwierzyniecka 8A, 00-719  Warszawa z dopiskiem                  
„M6 - krzyżówka nr 14”. Hasło można także przesłać SMS-em na numer             
692 675 633 podając imię i nazwisko oraz adres. Na prawidłowe 
rozwiązania czekamy do 31  maja 2015 roku.
Zwycięzcy zostaną wyłonieni w drodze losowania. Nagrody będą do 
odebrania osobiście w siedzibie spółdzielni przy ul. Zwierzynieckiej po 
okazaniu dowodu tożsamości. 

W przypadku wygranej imię i nazwisko laureata zostanie opublikowane w M6. Przysłanie 
rozwiązania krzyżówki jest jednoznaczne z wyrażeniem zgody na publikację nazwiska. Dane 
osobowe osób, które przyślą rozwiązanie nie będą udostępniane innym podmiotom.

KRZYŻÓWKA NR 14

Rozwiązanie krzyżówki nr 13 brzmi „PIERWSZY 
DZIEŃ WIOSNY”.  Książki  pt. „Spacerownik. 
Warszawa śladami PRL-u”,  otrzymują:
1.Ryszard Bedyński z ul. Konstancińskiej.
2.  Katarzyna Roszczyk-Rzepecka z ul. Idzikowskiego.

3. Marek Orzechowski z ul.Sardyńskiej.
Gratulujemy!   Nagrody do odebrania w siedzibie 
spółdzielni przy ul. Zwierzynieckiej 8A .
P.S. Specjalne pozdrowienia dla pani Grażyny 
Garwolińskiej z ul. Czerniakowskiej za wielka- 
nocne życzenia (i rozwiązanie krzyżówki) 
przysłane aż z Toronto!

Poziomo
2. W szufladzie krawcowej.
3. Branża Balcerowicza.
4. Angielski Kowalski.
5. Osiedle na Białołęce.
7. Janda lub Kulesza.
8. Nadrzewny torbacz z Ameryki.
9. Antonim profesjonalisty.
10. Absolwent prawa na praktyce.
11. Budynki usługowe spółdzielni.
12. Jedna z form zamówień w Energetyce.

17. Waluta lwowianina.
20. Groźny wirus z Afryki.
21. Sympatyk Rosji.
22. Mały Aleksander.
23. Polski zespół rockowy.
24. Port na wschodnim brzegu Wisły.
27. Dobrze mieć ich sześć.
29. Imię Santor.
30. Drużyna w łodzi lub kajaku.
32. Marszałek wielki koronny, rozbudował 
         Czerniaków.

33. Gazeta z Czerskiej.
34. Producent glazury z okolic Łodzi.
36. Bezbarwna, mocna nić.
39. Miejsce produkcji fiatów.
40. Cudowny napój.
41. Zasadzki na gryzonie.
43. Surowiec dla młynarza.
46. Rzeka i kraj w Afryce.
47. Niejeden w Kinotece lub Iluzjonie.

Pionowo

1. „Wojskowa” część Sadyby.
6. Centrum handlowe na Dolnym Mokotowie    
       z widokiem.
12. Gdy nie można samemu uczestniczyć 
         w WZCz.
13. Wakacyjny znak zodiaku.
14. Van ... - autor m.in. Słoneczników.
15. ... Harbour - port na Hawajach.
16. Kwiatek, symbol powstania w getcie.
18. Najwyższy szczyt polskich Bieszczad.
19. Stan bezwładu.

22. Część dzielnicy Wawer.
25. Czyszczą wodę w centrum Warszawy.
26. Mazowiecka albo Ruska.
27. Człowiek w masce.
28. Na Stegnach lub Torwarze.
31. „Francuska” ulica na Stegnach.
35. Drażliwy temat.
37. Muzeum Żydów Polskich.
38. Gra karciana rozwijająca pamięć.
41. Włoski stygmatyk.
42. Za Uralem.
44. Zmora warszawskich kierowców.
45. Nieczynny most.
48. Listwa dzieląca okno.

49. Dobra, gdy żyzna.
50. Antoni, patron kościoła przy ul. Jana III 
         Sobieskiego.
51. Legendarny prezydent Warszawy.


